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PROTOKÓŁ XLV/14 

z  XLV sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2010-2014 

24 lutego 2014 roku, godz. 1100 

 

Sala Kolumnowa w Urzędzie Marszałkowskim Województwa Lubuskiego 

w Zielonej Górze 

 

 

Do punktu 1. 

Otwarcie obrad XLV zwyczajnej sesji Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, 

otwieram 45 zwyczajną sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2010-2014.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego wita zaproszonych gości. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, zanim 

przystąpimy do merytorycznej części dzisiejszej sesji, nastąpi wręczenie Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego, którą Sejmik Województwa Lubuskiego 9 września 2013 r. przyznał 

Księdzu doktorowi Henrykowi Nowikowi.  

Przystępujemy do wręczenia Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego. Proszę 

Księdza doktora Henryka Nowika o wystąpienie. Proszę Wiceprzewodniczącego Sejmiku Pana 

Zdzisława Paduszyńskiego o przedstawienie sylwetki Księdza doktora, zapraszam. Jednocześnie 

zapraszam Panią Marszałek Elżbietę Polak do wręczenia odznaczenia.   

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Zdzisław Paduszyński odczytuje i przedstawia 

sylwetkę Księdza Henryka Nowika. 

Laudacja stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

 



2 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko oraz Marszałek Województwa 

Lubuskiego Elżbieta Polak dokonują wręczenia Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego 

 

Ksiądz doktor Henryk Nowik: Pani Marszałek. Panie Przewodniczący. Niezmiernie miło 

mi tu przybywać w momencie dobrej pamięci o mojej skromnej osobie, w tak czcigodnym gronie, gdy 

chodzi o Sejmik. To miejsce jest wielkim symbolem, bo on wyrasta z kultury, tradycji polskiego narodu. 

Myśmy tworzyli parlamenty, sejmiki, sejmy. To myśmy stworzyli pierwszą konstytucję Rzeczpospolitej 

Polskiej w Europie. Do nas należy cała postawa, idea łączenia wszystkich ze wszystkimi i to się 

odbywało, i odbywa na gruncie kultury. Język kultury jest uniwersalnym językiem. Do każdego 

przemawia i przez każdego jest przyjmowany, bo jesteśmy ludźmi wielkiej kultury, w tysiącletnich 

tradycjach. Żyjemy w czasach niełatwych, bardzo skomplikowanych i trzeba dialogu, i kultury w tymże 

dialogu w imię wielkiej wartości prawdy, dobra, piękna i dla wielu też świętości. Jesteśmy świadkami 

tego, co się dzieje u naszych sąsiadów, a przecież to wszystko myśmy już przerabiali, a więc mamy 

swoje doświadczenia i mamy swoje tradycje w tymże względzie, dlatego do nas należy to wielkie słowo 

pojednania w tymże narodzie. Oczywiście na bazie kultury i cywilizacji, bo ona jest tym elementem 

twórczym, scalającym wszystkich ze wszystkimi. Kończąc, raz jeszcze chcę podziękować za wyrazy 

pamięci szlachetnej, miłej, dobrotliwej dla Pani Marszałek i Pana Przewodniczącego. Życzę wszystkim 

by obrady były dobre, piękne, wspaniałe, o dużej kulturze. Szczęść Wam wszystkim Boże.                                                                  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękujemy proszę Księdza. 

Jest to budujące i jeszcze raz wszystkiego najlepszego. Gratulacje.  

Szanowni Państwo, chcę przypomnieć, że mamy tutaj wystawę sienkiewiczowską. Proszę zobaczyć 

na lewą moją stronę. Jest to niesamowite wydarzenie, ta wystawa objeżdża całą Polskę. W sobotę 

mieliśmy niebywałą tu uroczystość, niebywałe emocje, kiedy nasi, że tak powiem przedstawiciele  

i przywódcy, nie bójmy się tego słowa, dokonywali tutaj odczytywania, co ciekawszych części trylogii. 

Pani Poseł Bożenna Bukiewicz jako Oleńka, Pan Stefan Niesiołowski jako Kmicic, Pan Łukasiewicz  

i czwarta osoba to był Pan Senator Iwan. Także były to niesamowite wrażenia, Pan Senator Iwan 

był Zagłobą. Także można sobie wyobrazić, co się tutaj w sobotę działo. Ta wystawa będzie przez parę 

dni, później do nas wróci w kwietniu, staramy się również, żeby poszła do jakiejś szkoły im. Henryka 

Sienkiewicza np. do liceum w Świebodzinie, albo do innego miejsca, ale te wrażenia, takie patriotyczne, 

robią niesamowite wrażenie dla nas, jako dla przedstawicieli Sejmiku Województwa Lubuskiego.                         
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Szanowni Państwo, jeszcze raz gratuluję Księdzu Henrykowi Nowikowi. Wszystkiego najlepszego. Chcę 

przypomnieć, że osoba, która otrzymała Odznakę Honorową za Zasługi dla Województwa Lubuskiego  

ma prawo do: 

• używania tytułu „Zasłużony dla Województwa Lubuskiego”, 

• wpisu do Księgi „Zasłużeni dla Województwa Lubuskiego”,  

• uczestniczenia na prawach honorowego gościa w uroczystych sesjach Sejmiku Województwa 

Lubuskiego.  

Jeszcze raz gratuluję, dziękujemy również za słowo Boże, przyda się dla nas wszystkich.  

 

Szanowni Państwo, zapraszam Pana Mirosława Kulebę i Pana Przemysława Karwowskiego 

do zaprezentowania swojego dzieła. 

 

Pan Przemysław Karwowski: Dzień dobry Państwu. Dziękujemy bardzo za zaproszenie i możliwość 

uroczystego podziękowania Zarządowi Województwa, władzom Sejmiku za wsparcie, które pomogło 

wydać tą publikację. Jest to książka jedyna w swoim rodzaju, mogę być nieskromny i się chwalić, gdyż 

trwało to przeszło 3 lata. Książka na 1150 stronach, prezentuje historię winiarstwa, nie tylko Zielonej 

Góry, ale również regionu zielonogórskiego, udziału wina, winorośli w kulturze materialnej i duchowej 

naszego województwa, a także przekrój produkcji zakładów przedwojennych i powojennych. Głównym 

autorem jest obecny tutaj Mirosław Kuleba, którego przeszło 10  lat pracy zaowocowało tym dziełem. 

Tytuł „Enographia”, czyli to jest opis, a chodziło o zielonogórskie wina, o miasto, które było ośrodkiem 

głównym tego regionu winiarskiego „Enographia Thalloris”. Thalloris jest to jedna z nazw 

średniowiecznych Zielonej Góry, z greckiego zieleniejąca. Jest to 3 książka z serii o zielonogórskim 

winiarstwie. Pierwszą była „Ampelografia” - opis winorośli, „Topografia” - opis miejsc. W tej chwili jest 

opis win. Z całą historią, a ponieważ ta historia jest bogata, książka również jest duża, bogato 

ilustrowana, niepublikowane, nieznane fotografie, zdobyte z wielu źródeł, od wielu osób prywatnych. 

Takim można powiedzieć sloganem jest to, że książkę napisali zielonogórzanie, ilustrowali 

zielonogórzanie, zielonogórscy artyści, fotograficy kilku pokoleń i książka została wydrukowana 

w Zielonej Górze. Dziękujemy bardzo Pani Marszałek i Panie Przewodniczący.   

 

Pan Mirosław Kuleba: Ja, również przyłączam się do serdecznych podziękowań zwłaszcza dla Pani 

Marszałek, która tą publikację znacząco sfinansowała.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Zapraszamy Pani 

Marszałek.  

 

Pan Mirosław Kuleba i Pan Przemysław Karwowski wręczają Pani Elżbiecie Polak Marszałek 

Województwa Lubuskiego i Panu Tomaszowi Możejko Przewodniczącemu Sejmiku Województwa 

Lubuskiego dzieło „Enographia Thalloris”. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Jeszcze raz dziękujemy. 

Należy powiedzieć, że tradycja, pielęgnowanie tradycji jest związane z nami wszystkimi, Lubuszanami. 

Nawet teraz się dowiedzieliśmy, że na północy województwa powstały wcześniej winnice 

niż na południu, także historia magistra vitae est.  Dziękuję.                                            

Szanowni Państwo, dzisiejsza sesja jest pierwszą w tym roku. Przystępujemy do merytorycznej części 

dzisiejszej sesji Sejmiku. Na podstawie listy obecności stwierdzam, że na stan 30 Radnych 

Województwa Lubuskiego na sesji obecnych jest 26, wobec czego Sejmik władny jest do podejmowania 

prawomocnych uchwał.  Jednocześnie informuję, że protokoły z 42, 43 i 44 sesji Sejmiku zostały 

umieszczone na stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl, a podczas dzisiejszej sesji wyłożone 

są na stoliku Biura Sejmiku. Protokoły przyjmiemy w końcowej części obrad sesji.  

Szanowni Państwo, przypominam, że głosujemy poprzez naciśnięcie wybranego przez Państwa 

przycisku na urządzeniu do głosowania, a głos jest oddany, gdy lampka przy słowie „głosuj” zgaśnie. 

Proszę o kontrolowanie podczas sesji, czy świeci się lampka informująca nas, że urządzenie jest 

aktywne i przypominam, by głosowania za pomocą urządzeń odbywały się przy stole obrad. 

W przerwach możemy podziwiać wystawę sienkiewiczowską.  

 

Szanowni Państwo, proszę również o zapoznanie się z informacjami przekazanymi przez Panią 

Marszałek, zamieszczonymi na stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl oraz informacjami  

przesłanymi drogą mailową przez Biuro Sejmiku, dotyczącymi Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych 

dla lubuskich stolic i Wielospecjalistycznego Centrum Pediatrii.   

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 
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Do punktu 2.         

Przyjęcie porządku obrad sesji. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Przystępujemy 

do uchwalenia porządku..  

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Przepraszam bardzo, Panie Przewodniczący. 

Ja, ponieważ jest taki zwyczaj odznaczenia i wyróżnienia. Ja, w imieniu władzy wojewódzkiej odebrałem 

takie wyróżnienie, które zostało dla Zarządu przyznane. Pozwoli Pan, że wręczę. To są podziękowania 

za pracę dla jednego z najlepszych klubów lekkoatletycznych w kopalni talentów w Szprotawie, to jest 

klub SKS „Uczniak”. Ponieważ jest to moment wręczania, Pani Marszalek pozwoli. Ja to odebrałem 

jak gdyby w domyśle, jako pełnomocnik. Chciałem Pani Marszałek to wręczyć i podziękować, żeby 

nowa świecka tradycja… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo, Panie 

Radny. Gratulacje Pani Marszałek. Cieszą takie sukcesy, a jednocześnie akt wdzięczności.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Pan Kazimierz Pańtak dokonuje wręczenia wyróżnienia dla Pani 

Elżbiety Polak Marszałek Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Przystępujemy 

do uchwalenia porządku obrad 45 sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Panie i Panowie Radni, 

otrzymaliście porządek obrad wraz z zaproszeniem na sesję. Na wniosek Zarządu Województwa 

Lubuskiego, proponuję rozszerzenie porządku obrad o:  

• punkt 2a – Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie sytuacji na Ukrainie. 

• punkt 4a – Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie zmiany ustawy o lasach 

z dnia 28 września 1991 r. (Dz. U. z 2011r., Nr 12, poz. 59 z późn. zm.). 

• punkt 17a - Podjecie uchwały zmieniającej rozporządzenie w sprawie obszarów chronionego 

krajobrazu – druk nr 556. 

Proponuję również rozszerzenie porządku obrad o punkt 17b - Stanowisko Sejmiku Województwa 

Lubuskiego w sprawie konsultacji projektu Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014 – 2020. 

Z tym, że generalnie rzecz biorąc to stanowisko jak sadzę przyjmiemy na następnej sesji, wobec tego 

punkt 17b nie będzie realizowany. To jest to, o czym rozmawialiśmy Panie Radny Kołodziej na komisji 
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rolnictwa. Proponuję ten punkt przenieść na następną sesję 24 marca, czyli porządek o punkt 17b, 

nie zostanie rozszerzony.     

Projekty uchwał dostępne są na stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl 

Ponadto informuję, iż na stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl dostępna jest 2 wersja projektów 

uchwał w sprawie: 

• dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2014 rok - druk nr 553,  

• dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2014 - 

2024 –  druk nr 554.  

Czy mają Państwo pytania, uwagi do zaproponowanego i przeczytanego przeze mnie projektu porządku 

obrad? Proszę bardzo, Pan Kościk.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Panie Przewodniczący. Szanowni Państwo. 

Chciałbym odnieść się do propozycji stanowiska Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie sytuacji 

na Ukrainie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Rozumiem Panie Radny, 

ale sytuacja jest taka, że to stanowisko jest tylko projektem. W przerwie będzie komisja współpracy 

zagranicznej. Proponuję, żeby tam Pan przedstawił swoje uwagi i dopiero po tym, żeby wpłynęło 

to na Sejmik. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Chcę wszakże odnieść się, jeśli Pan pozwoli.   

  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ale nie tutaj, może 

na komisji współpracy zagranicznej.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Będzie w przerwie zwołana taka komisja, tak? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Tak i tam będzie możliwa 

dyskusja merytoryczna. Po tym radni będą mogli się wypowiedzieć. Dziękuję bardzo. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Panie Przewodniczący, ja w sprawie ściągnięcia 

tego punktu z porządku obrad, dotyczącego Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich. W mojej ocenie 

warto byłoby się zastanowić, czy na dzisiejszym Sejmiku nie należy go podjąć, dlatego, że etap 
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konsultacji po prostu się kończy i wydaje mi się, że czym szybciej tym lepiej. To jest jedna sprawa. 

Druga sprawa. Mam wątpliwość, co do tej propozycji pierwotnej, jeśli byłaby taka możliwość i wola 

Przewodniczącego Komisji i Sejmiku, to myślę, że jednak warto byłoby się pochylić nad problemem  

i pod koniec naszego Sejmiku takie stanowisko stosowne przyjąć.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko:  Uważam, że to co się stało 

na Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi, a tak się składa, że na tej komisji byłem cały czas od początku 

do końca i jak potwierdzi Pan Przewodniczący Zbigniew Kołodziej, to stanowisko było analizowane. 

Sądzę, że to stanowisko musi być jeszcze skonsultowane. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: I tu pełna zgoda, tylko chodzi o termin, czy my po 

prostu… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Nie, nie ten termin  

na pewno nie będzie dla nas żadnym problemem. Jestem za tym, aby komisja zebrała się i w sposób 

merytoryczny, żeby byli przedstawiciele Lubuskiej Izby Rolniczej, Związków, czy też hodowli bydła,  

innych jednostek i dopiero po tym terminie na sesji marcowej to wprowadzić, nawet rozszerzone, jeżeli 

chodzi o zawartość treściową. Proszę, Pan Zbigniew Kołodziej. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej:  Jeśli można, 

bo myśmy się oparli można powiedzieć o opinię Lubuskiej Izby Rolniczej i na tym bazowaliśmy w tym 

momencie, ale to być może własne odczucia też dodatkowo. Bo przyjęliśmy stanowisko Lubuskiej Izby 

Rolniczej, które poszło już do Ministerstwa Rolnictwa. Być może warto byłoby rozszerzyć jeszcze 

o swoje odczucia. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: I właśnie chciałbym 

powiedzieć, to stanowisko Lubuskiej Izby Rolniczej zostało przyjęte i już jest w Ministerstwie, natomiast 

to jest nasze wewnętrzne. Proszę, Pan Radny Ganczar.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Ireneusz Ganczar:  Panie Przewodniczący, odnośnie stanowiska, 

które tutaj zaproponowała komisja rolnictwa uważam, że jest zbyt szczegółowe, znaczy 

niedopracowane jak na stanowisko polityczne Sejmiku. To jest dobre dla Związków Zawodowych, to jest 
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dobre dla Izby Rolniczej, natomiast dla nas Radnych Sejmiku Województwa, ono jest w tej chwili 

nie do zaakceptowania. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Panie Przewodniczący, ja się zgodzę, tutaj jakby 

koledzy potwierdzają, że treść tego stanowiska budzi powiedzmy sobie wątpliwości. Chodzi mi o termin. 

Czy nie za późno? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Nie, 24 marca jest 

całkowicie do przyjęcia, pójdzie to w postaci elektronicznej od razu. Natomiast ze względu na dyskusję  

i głosy, które tutaj się biorą na samej sesji, nie licząc innych organizacji, z którymi również musimy 

się liczyć, wobec tego sadzę, że to stanowisko nie będzie na tej sesji, tylko na sesji 24 marca. Dziękuję 

bardzo. Przystępujemy do dalszej części. Wobec wyczerpania pytań i uwag poddaje pod głosowanie 

rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 2a – Stanowisko Sejmiku Województwa 

Lubuskiego w sprawie sytuacji na Ukrainie. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku 

obrad, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

niebieski „?”. 

Za 24, przeciw 0 , wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 2a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 4a - Stanowisko Sejmiku 

Województwa Lubuskiego w sprawie zmiany ustawy o lasach z dnia 28 września 1991 r. (Dz. U. 

z 2011 r. Nr 12, poz. 59, z póź. zm.). Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 26, przeciw 0, wstrzymało się 0.   

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 4a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 17a – Podjęcie uchwały 

zmieniającej rozporządzenie w sprawie obszarów chronionego krajobrazu – druk nr 556. Kto z Państwa 

Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść 
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rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

niebieski.  

Za 26, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 17a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

Punkt 17 b wypadł, wobec tego teraz przegłosujemy cały porządek obrad. Poddaję pod głosowanie 

porządek obrad dzisiejszej sesji Sejmiku wraz z wprowadzonymi zmianami. Kto z Państwa Radnych jest 

za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 26, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został przyjęty.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

Rozszerzony porządek obrad stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy przerwę, ponieważ 

komisja rolnictwa nie musi się zbierać teraz, zrobi to na spotkaniu merytorycznym. Mamy posiedzenie 

komisji współpracy zagranicznej. Wobec tego proponuję teraz przerwę. Panie Przewodniczący, 

Pan Edward Fedko. 

 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Edward Fedko: 

Posiedzenie komisji odbędzie się w sali 140. Zapraszam bardzo serdecznie nie tylko członków, 

ale innych radnych zainteresowanych uwagami do stanowiska, tak żebyśmy mogli później je przyjąć 

bez zbędnego procedowania podczas obrad.  Także Zbyszek, zapraszam również, dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Tak i jednocześnie Komisja 

Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki. Proponuję, żeby w sali 140 odbyła się komisja współpracy 

zagranicznej i następnie, aby w tej sali odbyła się Komisja Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki. 

Ogłaszam 30 min. przerwy.   

 

Wznowienie obrad po przerwie. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, 

wznawiamy obrady po przerwie. Internet już działa, proszę korzystać z Internetu.  

 

Do punktu 2a. 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie sytuacji na Ukrainie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Katarzynę 

Drożak, dyrektora Departamentu Rozwoju Regionalnego i Współpracy Zagranicznej. Tak się składa, 

że odbyła się teraz Komisja Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa, zostało przyjęte 

niewiele zmienione stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie sytuacji na Ukrainie. 

Wobec tego, ponieważ komisja zaopiniowała pozytywnie to stanowisko, ale przyjęła pewne poprawki. 

Proszę Pana Przewodniczącego Komisji Pana Edwarda Fedko o odczytanie tego stanowiska, a tekst 

tego stanowiska zostaje właśnie Państwu Radnym przedstawiony. Proszę Panie Przewodniczący.  

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Edward Fedko:  

Dziękuję. Projekt Stanowiska Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 lutego 2014 r. w sprawie 

sytuacji na Ukrainie. W związku z tragicznymi wydarzeniami oraz biorąc pod uwagę silne związki 

Województwa Lubuskiego z Republiką Ukrainy, a w szczególności fakt, że Województwo Lubuskie 

zawarło umowy o współpracy partnerskiej z obwodem Iwano-Frankowskim i obwodem Sumskim, 

a także fakt, że wielu mieszkańców regionu lubuskiego wywodzi się z dawnych Kresów Wschodnich, 

położonych na terenie Ukrainy, Sejmik Województwa Lubuskiego postanawia:  

1)    złożyć najszczersze wyrazy współczucia rodzinom i osobom, które ucierpiały w tych tragicznych 

wydarzeniach, 

2)    poprzeć dążenia i inicjatywy służące wzmocnieniu społeczeństwa obywatelskiego na Ukrainie,  

3)    wyrazić solidarność ze stanowiskiem Prezydenta i Rządu Rzeczypospolitej Polskiej, które 

w Sejmie RP zostało zaakceptowane ponad podziałami politycznymi, dotyczące konieczności 

podjęcia zdecydowanej i szybkiej reakcji w stosunku do winnych rozlewu krwi na Ukrainie,  

4)    szczególnie uważnie obserwować sytuację w regionach partnerskich województwa, 

5)    pozostać w stałym kontakcie ze stowarzyszeniami i organizacjami pozarządowymi 

monitorującymi sytuację na Ukrainie, celem zebrania informacji czy i w jakim zakresie 

potrzebna jest ze strony samorządu województwa pomoc ofiarom represji, 
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6)    zaapelować do społeczności Województwa Lubuskiego o udzielenie wszelkiej pomocy 

humanitarnej narodowi ukraińskiemu.  

Opinia Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. 

Czy do przedstawionego projektu stanowiska ktoś z Państwa Radnych ma uwagi? Proszę, 

Pan Zbigniew Kościk. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk:  Pozwolę sobie w imieniu Klubu Radnych Prawa 

i Sprawiedliwości odnieść się do tego stanowiska, jeśli Państwo pozwolicie w kilku punktach. 

Po pierwsze: z inicjatywy Klubu Radnych PiS zaproponowaliśmy Państwu Radnym podjęcie 

już w grudniu stanowiska związanego z wydarzeniami na Ukrainie. Niestety, otrzymaliśmy interpretację 

taką, że wchodzimy w gestie Ministerstwa Spraw Zagranicznych i nie wolno nam podobnego 

stanowiska zawrzeć i tu wyrażamy taki swój ból, czy rozczarowanie, bo czekaliśmy po prostu na zielone 

światło z Ministerstwa Spraw Zagranicznych. Kiedy okazało się, że ogromna ilość gmin, powiatów, 

województw, instytucji pozarządowych, to teraz my możemy wyrazić takie stanowisko. Po drugie: 

chcemy podziękować Państwu Radnym za podjęcie trudu przygotowania tego stanowiska. Po trzecie: 

tu jako Klub mamy do tego prawo. Chcę powiedzieć, że optowałem, myślę, że w imieniu Klubu, 

by w tym stanowisku jednak pojawił się stosunek Państwa, nas wszystkich do tych dwóch opcji, które 

tak mocno spierały się, tragicznie spierały się na Ukrainie. Pierwsza ta opcja to wizja państwa 

autorytarnego, żeby nie przywołać wzorce europejskie. Druga opcja oparta o standardy unijne. Wydaje 

mi się, że wszyscy, żeby użyć takiego sportowego języka, jeszcze w odniesieniu do olimpiady, 

kibicowaliśmy tej opcji, która chciała budować niepodległą i chce budować, i kibicujemy tej opcji. 

W oparciu o standardy europejskie we współpracy z Unią Europejską, tego w tym stanowisku zabrakło, 

ale chcę powiedzieć, że mam takie przekonanie, że takie jest stanowisko nas wszystkich w tej kwestii. 

Ja, chcę Państwu powiedzieć, że to nie jest jakaś rozgrywka, która nas nie tyczy. My w tym stanowisku, 

w całej solidarności z narodem ukraińskim, oddajemy hołd wielu milionom Polaków. Przywołam tutaj 

chociażby Marszałka Piłsudskiego, którzy definiowali, że bez niepodległej Ukrainy nie ma niepodległej 

Polski, a z tych bliższych czasów na tym oparta była idea Giedroycia i Kultury Paryskiej, więc myślę, 

że nie tylko jest to pewien spór o wizję tego państwa, ale także spór o to jak będą w przyszłości 

wyglądały relacje między Polską i Ukrainą. Klub Radnych PiS-u przyjmie to stanowisko. Cieszymy 

się i dziękujemy, że uda nam się wszystkim je dzisiaj przyjąć. Dziękuję.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę, 

Pan Kazimierz Pańtak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Panie Przewodniczący. Wysoki Sejmiku. Myślę, 

że nie potrzeba prześcigać się, bo treść jest zrozumiała i jasna. Ja tylko mam redakcyjną uwagę taką. 

Bo wydaje mi się, nie jestem akurat wybitnym polonistą, ale lepsza byłaby forma. Proszę wziąć tekst, 

ja to sygnalizowałem na komisjach, ale to uszło. Końcówka jest: Sejmik Województwa Lubuskiego 

postanawia, to jest rodzaj takiej uchwały uważam, że należy skreślić określenie postanawia 

i po pierwsze stworzyć tiret, a nie punkty, czyli zamiast 1, 2, 3 wprowadzić poszczególne tiret, takie 

kreseczki. I sformułowania byłyby takie - Sejmik Województwa Lubuskiego: składa najszersze wyrazy 

współczucia, nie postanawia, składa, drugie tiret - popiera dążenia, trzecie tiret - wyraża solidarność, 

czwarte tiret - bez zmian, piąte tiret - bez zmian i szóste, zamiast tych punktów - apeluje 

do społeczności. Uważam, że to miałoby bardziej uczuciowy sens, a nie tak jakby to jakaś zwykła 

uchwała, klepanka, ale to jest tylko redakcyjnie, co do treści - akceptuję ją.    

 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Edward Fedko:  

akceptuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: To znaczy, powiem w ten 

sposób, no tak, ale potrzebowalibyśmy znowu wydrukowane stanowisko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Nie, moim zdaniem to są redakcyjne poprawki.  

Nie ma potrzeby, do protokołu wystarczy.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dobrze, to teraz proszę tak, 

ponieważ to zostaje w protokole sesji, proszę jeszcze raz, każdy ma projekt stanowiska Sejmiku 

Województwa Lubuskiego przed sobą, żeby Pan powtórzył jeszcze raz proponowane zmiany. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Po wyrazach Sejmik Województwa Lubuskiego, 

zamiast tych punktów, to jest kreseczka, czyli tiret: 

-  składa najszczersze wyrazy itd.  

-  popiera  

-  wyraża 
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-  szczególnie uważnie obserwuje 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja przepraszam, ale Panie 

Radny proponuję, żeby Pan wziął Sejmik Województwa Lubuskiego: wypada, jest usunięte słowo 

„postanawia” i zaczyna Pan po prostu linearnie poprawiać ten tekst i każdy sobie poprawi  to w sposób 

ręczny.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Proszę, jeżeli można, zamiast punktu 1 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Najpierw słowo 

„postanawia”. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Słowo „postanawia” skreślamy, Lubuskiego:,  

zamiast 1 tiret 

-  składa najszczersze wyrazy współczucia rodzinom itd. 

-  popiera dążenia i inicjatywy służące wzmocnieniu itd. 

-  wyraża solidarność ze stanowiskiem, dalej bez zmian 

-  szczególnie uważnie obserwuje sytuację w regionach partnerskich 

-  pozostaje w stałym kontakcie ze stowarzyszeniami i organizacjami 

-  apeluje do społeczności województwa, bez zmian 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Czyli, reasumując skreślamy 

słowo postanawia, składa najszczersze wyrazy, popiera dążenia, wyraża solidarność, szczególnie 

uważnie obserwuje, pozostaje oraz apeluje. Tak? Dziękuję bardzo. Czy ktoś jeszcze posiada uwagi 

do przedstawionego tutaj stanowiska, zaopiniowanego i przegłosowanego na Komisji Współpracy 

Zagranicznej i Promocji Województwa z autopoprawkami, które wniósł Pan Radny Kazimierz Pańtak? 

Nie ma. Wobec tego Stanowisko zaopiniowane przez komisję współpracy zagranicznej 

z autopoprawkami Pana Kazimierza Pańtaka, poddaję pod głosowanie. Kto jest za przyjęciem 

stanowiska w tej treści, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski. 

Za 24, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że stanowisko zostało podjęte.  
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Wynik głosowania stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 lutego 2014 r. w sprawie sytuacji na Ukrainie 

stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Dziękuję za przyjęcie stanowiska, solidaryzując się z mieszkańcami Ukrainy proponuję w tym momencie 

uczcić minutą ciszy tych, którzy zginęli, aby ich ojczyzna stała się częścią wspólnej Europy.   

 

Do punktu 3. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Panią Marszałek 

Elżbietę Polak.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Panie Przewodniczący. Dostojni Radni. 

Szanowni Zebrani. Proszę Państwa, w tym okresie od ostatniego Sejmiku, Zarząd Województwa odbył 

13 posiedzeń. Rozpatrzył 144 uchwały, 134 zostały podjęte, poza tym inne wnioski, informacje i raporty 

w liczbie 131. Omawiając informację z prac Zarządu obszarami, te najważniejsze, nie będę 

zatrzymywała się dłużej, bo jednak był to okres dłuższy niż zwykle, nie tylko 1 miesiąca. Omówię 

Państwu zaczynając od Lubuskiego Regionalnego Programu Operacyjnego. Zarząd postanowił 

przyznać dofinansowanie do kolejnych inwestycji drogowych. Jeżeli chodzi o drogi, na jednym 

z ostatnich posiedzeń przyznaliśmy dofinansowanie w wysokości 25 mln zł w ramach właśnie tego 

programu dla rozbudowy drogi wojewódzkiej nr 295, na odcinku Nowogród Bobrzański - Żagań. 

To są dojazdy do autostrad, tutaj akurat A18 i kolejny odcinek na drodze nr 296 relacji Iłowa – Ruszów, 

też dojazd do A18 i Leszno Górne na odcinku nr 297, połączenie S3 z autostradą A18 – A4 i też w pasie 

tej drogi nr 297, na tym samym odcinku połączenie do autostrady. To jest kwota 25 mln, ale dzisiaj 

do budżetu wprowadzamy również wolne środki i część z kredytu na drogi, które chcemy rozliczyć już 

z nowej perspektywy. Z perspektywy, której wydatki są kwalifikowalne już od stycznia tego roku, 

tak żebyśmy nie byli opóźnieni w realizacji ważnych inwestycji, które zostały już ujęte w Wieloletnim 

Programie Budowy i Modernizacji Dróg. Wolne środki tj. 15 mln zaoszczędzone przy przekształceniu 

szpitala, w montażu zakładaliśmy takie dofinansowanie, nie musimy dokładać tego dofinansowania, 

ponieważ wynegocjowaliśmy dużo większe kwoty od wierzycieli niż wcześniej zakładaliśmy i te wolne 

środki 15 mln przeznaczamy na drogę 138 w Torzymiu, na wzmocnienie drogi nr 158 w miejscowości 

Wawrów, na budowę obwodnicy Drezdenka i budowę obwodnicy Jezior. Z kredytu natomiast 
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wzmocnienie drogi Ośno Lubuskie – Sulęcin, droga nr 137, przebudowa drogi nr 138 na odcinku 

Torzym - Sulęcin. Dalsza część też drogi relacji Drezdenko – Międzychód. Droga nr 276, relacji Krosno 

Odrzańskie - Świebodzin i przebudowa, i rozbudowa drogi wojewódzkiej nr 297 Żagań. Ja już o tym 

mówiłam na sesji grudniowej, gdy z niepokojem przyjmowaliśmy budżet mniejszy o 50 mln, że bardzo 

szybko wprowadzimy te środki finansowe i dzisiaj właśnie na sesji chcemy tą kwotę prawie 50 mln, 

bez miliona bodajże wprowadzić. Na liście rankingowej przyjęliśmy 47 projektów dla mikro, małych firm, 

całkowita ich wartość ponad 104 mln. To praktycznie już jest ostatnie rozdanie. W tej jeszcze 

perspektywie środki pochodzą z bonusa, który dostaliśmy za dobre wdrażanie.  Zarząd również ogłosił 

konkurs na rozwój i modernizację infrastruktury społecznej. Na ten konkurs przeznaczyliśmy też już 

resztę dostępnej alokacji - 28,5 mln,  w rezerwie 2 850 tys. na nowe kierunki  m.in. w obszarze edukacji 

i szkolnictwa wyższego. W zakresie Departamentu Europejskiego Funduszu Społecznego 

dofinansowanie dostał projekt gminy Żagań, którego celem jest podniesienie jakości pracy oddziału 

przedszkolnego w Szkole Podstawowej w Miodnicy i decyzja również zapadła w sprawie projektu 

Lubuski Nauczyciel stosujący technologie informatyczne. Ten projekt jest realizowany przez ODN 

w Zielonej Górze. Departament Infrastruktury Społecznej ogłosił otwarty konkurs na realizację projektu, 

który wspólnie z Ministrem Sportu realizujemy. „Umiem pływać”, program jest skierowany do uczniów 

trzeciej klasy. Przeznaczyliśmy w budżecie 200 tys. na ten cel, również Departament Infrastruktury 

Społecznej ogłosił konkurs w zakresie pomocy społecznej, polityki społecznej, przeznaczyliśmy 

na ten cel 160 tys. W obszarze kultury, edukacji i turystyki 137 tys. Przyjęliśmy też program „Boiska 

do plażowej piłki siatkowej” i na ten cel w tym roku przeznaczyliśmy 108 tys., co wynika z uchwały 

budżetowej. Departament Infrastruktury i Komunikacji, Zarząd wyraził opinię pozytywną w sprawie 

włączenia do Kostrzyńsko - Słubickiej Specjalnej Strefy terenów Kronopolu z siedzibą w Żarach. 

Zatwierdziliśmy też plan inwestycji priorytetowych na drogach wojewódzkich z poprawkami, tymi, 

o których mówiłam, zgodnie z wcześniejszymi zapowiedziami. Wojewódzki Urząd Pracy skierował 

na posiedzenie Zarządu Lubuski Plan Działania na Rzecz Zatrudnienia w 2014 roku, taki Plan został 

przyjęty przez Zarząd. W zakresie promocji został ogłoszony konkurs dotyczący kultury, sztuki, ochrony 

dóbr kultury, dziedzictwa narodowego. Na ten konkurs przeznaczyliśmy 300 tys. zł. Biorąc pod uwagę 

inne oferty, wnioski i informacje, którymi zajmowaliśmy się w tym czasie, to na pewno warto odnotować 

zatwierdzenie listy stypendystów Marszałka na ten rok 2013-2014. Stypendia wynoszą po 1 800 zł, 

są wypłacane w ciągu 6 miesięcy po 300 zł. Zakończyła się też ocena Lubuskiego Regionalnego 

Programu Operacyjnego, która była wykonana przez kontrolę skarbową. Do Komisji Europejskiej 

wpłynęła bardzo pozytywna ocena w ramach Lubuskiego Regionalnego Programu, podpisaliśmy do tej 

pory 878 umów na kwotę ponad 1 mld 800 mln. Znamy już wiele wskaźników, które tutaj prezentujemy. 
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Te wskaźniki też będą dostępne na naszej stronie. Jest ten czas rozliczania, więc wszystkie działania, 

które kończymy w tej chwili, a osiągamy jak widać o wiele wyższe wskaźniki niż zakładaliśmy, one będą 

sygnalizowane dosyć wyraźnie na naszej stronie internetowej, do czego zapraszam. Również 

w „Regionie”, w naszej gazecie samorządowej publikujemy od początku roku powiatami, jakie wskaźniki 

zostały osiągnięte, co się udało zrobić. Jak fundusze były inwestowane dowiedzieliśmy się już 

w powiecie nowosolskim, teraz w powiecie gorzowskim. Lubuskie prezentowało swój potencjał 

w zakresie turystycznym, a szczególnie w zakresie odradzania tradycji winiarskich. W styczniu 

w Warszawie, w Łazienkach Królewskich uczestniczyliśmy również w kolejnym finale Wielkiej Orkiestry 

Świątecznej Pomocy. Co też było dużą pomocą, nie tylko Urząd Marszałkowski, również gośćmi Jurka 

Owsiaka była delegacja z Żagania, Czarna Brygada, widać na zdjęciu, ale też z Sulechowa, z Gorzowa, 

z Pszczewa, także dużo, dużo było przedstawicieli regionu lubuskiego. 13 stycznia z okazji Jubileuszu - 

100-lecia kliniki  w Cottbus odbyło się spotkanie, w imieniu Zarządu reprezentował nas Romuald Kreń. 

Z Cottbus mamy podpisaną umowę na temat współpracy dotyczącej ochrony zdrowia i utworzenia 

kierunku lekarskiego na Uniwersytecie Zielonogórskim. Spotkaliśmy się również z Sejmową Komisją 

Kultury Fizycznej Sportu i Turystyki oraz Komisją Sportu Republiki Słowackiej. Kraków i Zakopane 

lobbują w sprawie igrzysk olimpijskich 2022. To też jest dla nas świetny przykład, jak wcześnie można 

już starać się o ważne wydarzenia, również w naszym regionie lubuskim. Dla mnie to było cenne 

spotkanie z Ministrem Sportu, ponieważ zaraz po tym spotkaniu mogliśmy już lobbować, złożyć pismo 

w sprawie dokończenia ważnych inwestycji na naszych obiektach sportowych. Wstępnie jest promesa, 

chodzi o Wojewódzki Ośrodek Sportu, Turystyki i Rekreacji. Lubuskie też było obecne na Grüne Woche, 

Zarząd reprezentował Stanisław Tomczyszyn. Jak zwykle lubuskie stoisko budziło zainteresowanie 

z uwagi na różnorodność. Nasz potencjał głównie w zakresie produktów regionalnych, których nam 

bardzo przybywa ostatnio. Byliśmy też obecni na Międzynarodowych Targach w Łodzi. To największa 

tego typu impreza na świecie. 20 stycznia na terenie targów odbyła się też konferencja 

dla przedstawicieli niemieckich mediów branżowych, Zarząd reprezentował Wicemarszałek Maciej 

Szykuła. Cała kampania przetoczyła się w sprawie Szpitala Dziecięcego, kilka słów na ten temat, 

chociaż starałam się Państwu wysłać informację, przebieg całej historii, która się zaczęła jeszcze 

w 2008 roku, gdy byłam Wicemarszałkiem, już wówczas dyrektor Taborski zabiegał o budowę pawilonu 

specjalnego dla Ośrodka Pediatrii. To stało się możliwe, gdy zostało oddane do użytku lądowisko oraz 

Centrum Urazowe w Zielonej Górze. Ten projekt znalazł się na liście projektów kluczowych 

Regionalnego Programu Operacyjnego oraz w ramach kontraktu, który negocjujemy, a praktycznie 

już mamy pozytywną opinię Ministerstwa Infrastruktury i Rozwoju. Kontrakt jest w tej chwili 

w uzgodnieniach międzyresortowych. Jeżeli chodzi o planowanie nowej perspektywy. Planuję, 
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myślę, że przyda nam się taka konferencja, żeby dokładnie przedstawić, na jakim etapie jesteśmy. 

W tym tygodniu będzie konferencja prasowa i udzielimy szczegółowych informacji w czwartek, także 

zapraszam wszystkich chętnych. Kto będzie chciał się zapoznać ze szczegółami procedowania w tym 

zakresie, bo to jest ważny moment. Zakończyliśmy prace i konsultacje na poziomie województwa 

lubuskiego na temat Regionalnego Programu Operacyjnego. Wpłynęło do nas ponad 400 uwag 

i wniosków, Zarząd przyjął 108 tych oddolnych, które płynęły tutaj z regionu. Następnie Ministerstwo 

wniosło swoje uwagi, które wnieśliśmy, bo to są takie techniczne sprawy, wynikające z matrycy, którą 

musimy przyjąć również u nas i Zarząd przyjął drugą wersję Regionalnego Programu Operacyjnego. 

Ten projekt trafił jakiś tydzień temu do Ministerstwa Infrastruktury, został skierowany automatycznie 

na posiedzenie Zespołu Wspólnego Rządu i Samorządu Terytorialnego Unii Miast i Miasteczek. 

Uczestniczyłam w tych konsultacjach, w tych negocjacjach. Nasz Regionalny Program Operacyjny 

został przyjęty bez uwag. W tej chwili trafił do uzgodnień międzyresortowych, do ministrów, ponieważ 

te projekty i działania, które opisaliśmy w naszym regionalnym programie wymagają uzgodnień 

branżowych. Drugi temat, który prowadzimy w tej chwili to Strategia Polski Zachodniej i teraz właśnie 

jest ten moment, żeby zgłaszać uwagi, bo strategia jest konsultowana. Dokument został przez Rząd 

przygotowany. Wiodącą rolę, jako lider prowadziło województwo dolnośląskie. My uczestniczyliśmy 

we wszystkich warsztatach, pilnowaliśmy tego dokumentu, Zarząd nawet powołał specjalnie 

Pełnomocnika ds. Polityki Spójności i Strategii Polski Zachodniej. Jest nim Pan Maciej Nowicki, który 

nas wszędzie reprezentował. Ten dokument jest teraz w konsultacji, chcemy go przybliżyć podczas 

tej konferencji czwartkowej. 8 projektów uzgodniliśmy przez 5 marszałków. To są duże projekty 

o znaczeniu transgranicznym, makroregionalnym, które będą finansowane ze środków krajowych, 

tak jak tutaj na tej sali Pani Minister Bieńkowska nas zapewniła. Część z nich jest już w rządowych 

programach, chociażby takie jak S3, czy też poprawa żeglowności Odry, zabezpieczenie 

przeciwpowodziowe Odry. Niektóre są na etapie koncepcji i wymagają dopracowania i naszej naprawdę 

solidnej pracy do wykonania, lobbowania wręcz można powiedzieć. Bo to są duże projekty takie 

jak sieci energetyczne, budowa, rozwój centrów wysokospecjalistycznych, w tym mieści się rozwój 

onkologii lubuskiej, budowa radioterapii w Gorzowie Wielkopolskim. W maju Rząd przyjmie 

ten dokument, strategię po uzgodnieniach tych resortowych, także teraz musimy bardzo mocno działać, 

rozmawiać z właściwymi ministrami, żeby uzyskać ich zgodę i akceptację, i w maju dokument będzie 

przyjęty. Trzeci bardzo ważny dokument, który wyznacza nową perspektywę i miejsce regionu 

lubuskiego na mapie Polski to jest Kontrakt Terytorialny. W Kontrakcie Terytorialnym wpisaliśmy 

32 inwestycje, są to wszystkie te, na których nam najbardziej zależy, wynikają ze Strategii Rozwoju 

Województwa oraz z Regionalnego Programu Operacyjnego, ale też ze Strategii Polski Zachodniej. 
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W kontrakcie są też takie zadania, na które do tej pory nie ma zgody, nie ma źródeł finansowania 

i o to zabiegamy i prowadzimy takie rozmowy. To m.in. kolejowe inwestycje, to inwestycje, dla których 

nie my jesteśmy beneficjentem jako województwo lubuskie, ani nasze jednostki, tylko chociażby 

Generalna Dyrekcja Dróg, gdy mówimy na północy o obwodnicy Strzelec, czy też remontu kapitalnego 

drogi nr 22. Ale takie działania razem z naszymi parlamentarzystami prowadzimy, także te 3 dokumenty 

będą omawiane w czwartek, zapraszam. Otwieramy też specjalną stronę. Będzie inauguracja tej strony, 

będzie zakładka specjalna na naszej stronie internetowej - perspektywa 2020 i te 3 dokumenty będą 

tam opisane, wszystkie projekty kluczowe i to, co się dzieje jak postępuje procedowanie na bieżąco, 

cały ten kalendarz będziemy Państwu przekazywać. Stypendia, o których wcześniej już mówiliśmy, 

że zostały zatwierdzone. Mamy już grono zdolnych, młodych ludzi, duże, 165 młodych Lubuszan 

i 20 kolejnych dołączyła. Zostało również otworzone laboratorium dla młodych naukowców. Bardzo 

dobry projekt, właśnie o to chodzi. Tak przygotowujemy się też do przyszłości, na północy to jest 

w Stanowicach, gdzie powstaje też Park Naukowo-Technologiczny. To był projekt realizowany 

w ramach Lubuskiego Regionalnego Programu Operacyjnego. W tym też dniu było otwarte Centrum 

Kształcenia Zawodowego w Gorzowie Wielkopolskim. Projekt dostał dofinansowanie w kwocie 3,5 mln, 

również z Lubuskiego Regionalnego Programu, czyli stawiamy na szkolnictwo zawodowe i w nowym 

programie, który w tej chwili już jest przyjęty przez Zarząd, też takie działania będą finansowane, 

bo przede wszystkim szkolnictwo zawodowe, dostosowanie szkolnictwa zawodowego do zmieniającego 

się rynku pracy, ale też transfer wiedzy do biznesu w dużym zakresie będzie finansowany. 22 stycznia 

została podpisana umowa na funkcjonowanie 3 lokalnych Grup Rybackich. W imieniu Zarządu, umowy 

wręczył Członek Zarządu Stanisław Tomczyszyn. Poznaliśmy też Gazelę Biznesu 2013. 

W tej uroczystości udział wziął Bogdan Nowak Wicemarszałek.  W zakresie promocji gospodarczej 

w ogóle bardzo dużo się ruszyło, ale to za chwilę. Prowadzimy też konsultacje Lubuskiej Strategii 

Ochrony Zdrowia, zakończyły się konsultacje. Zarząd otrzymał już wnioski, uwagi, które płynęły 

z różnych środowisk, bardzo cenne. Bardzo dynamiczne, może też z uwagi na to, że wpłynęły niektóre 

projekty, takie jak budowa Centrum Pediatrii, czy też sprawa radioterapii. Tym tematem zajmiemy 

się na następnej sesji, najpierw Zarząd przyjmie projekt, zatwierdzi, konsultacje i wtedy skierujemy 

na marcową sesję już cały dokument. O podsumowaniu konsultacji Regionalnego Programu 

rozgadałam się wcześniej, więc to pominę. Odbyło się też 20 - lecie w międzyczasie Kronopolu. Zarząd 

też podjął decyzję o włączeniu Kronopolu do Strefy Słubicko-Kostrzyńskiej. Poznaliśmy też lubuskich 

mistrzów sportu. Odbyła się Gala, wspieramy też takie uroczystości w partnerstwie z innymi 

instytucjami, naszymi lubuskimi. 25 stycznia w Wojewódzkiej i Miejskiej Bibliotece Publicznej 

w Gorzowie Wielkopolskim odbyła się debata na temat stanu infrastruktury w województwie lubuskim. 
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W tej debacie w imieniu Zarządu uczestniczył Wicemarszałek Bogdan Nowak. Mamy proszę Państwa 

zaktualizowany, przejrzysty, dopasowany do naszych możliwości finansowych program - Wojewódzki 

Program Budowy, Modernizacji Dróg i Mostów. Został też przyjęty Wojewódzki Program 

Zabezpieczenia Przeciwpowodziowego i Budowy Urządzeń w zakresie melioracji. Odbyło się też w tym 

czasie spotkanie z Ministrem Obrony Narodowej Tomaszem Siemoniakiem. Bardzo dobre spotkanie, 

ponieważ Minister przekazał w tym dniu leopardy, decyzja niesłychanie ważna dla nas. Dzięki staraniom 

Pani Poseł Bożenny Bukiewicz, Posła Stefana Niesiołowskiego, który jest szefem Sejmowej Komisji 

Obrony Narodowej, ten projekt jest realizowany. Zapadła decyzja pozytywna, ale nie tylko w tym 

zakresie, ponieważ to spotkanie było okazją do rozmowy na temat budowy mostu w Skwierzynie. 

Pan Minister swoim służbom natychmiast zlecił podjęcie działań w tym zakresie i już na drugi dzień 

umówił mnie z dowódcą wojsk radiotechnicznych Sił Powietrznych. W tym spotkaniu, w którym 

uczestniczyła również Pani Senator Helena Hatka porozumieliśmy się co do możliwości budowy tego 

mostu tymczasowego przez wojsko. 30 stycznia odbył się rekonesans na tym moście z udziałem 

odpowiedzialnego za wojska inżynieryjne generała i most ten mógłby być zbudowany przez wojsko. 

W tej chwili tylko procedury, które musimy technicznie przeprowadzić są jedynie przeszkodą, ale jest 

to dla nas niesłychanie atrakcyjna umowa, ponieważ nie 5 mln, a budowa takiego tymczasowego mostu 

przez wojsko kosztuje 1,5 mln. Do tego dochodzi jeszcze umowa dzierżawy całego sprzętu 

i wyposażenia od Ministra Gospodarki, gdzie też prowadzimy rozmowy, żeby nie płacić tego miliona 

za dzierżawę. Także temat jest bardzo aktualny, żywy. Pan Wicemarszałek Nowak wybiera się teraz 

do Jeleniej Góry, tam, gdzie też taki most był przez wojsko zbudowany. Warto szukać takich rozwiązań, 

bo zaoszczędzone pieniądze będą mogły być przeznaczone na kolejne ważne inwestycje. W zakresie 

Polski Zachodniej też odbyło się spotkanie, negocjacje zakończone pozytywnie. Uczestniczyliśmy 

również tutaj w regionie, mamy fundusze pożyczkowe, fundusze poręczeń pożyczkowych. Staramy 

się promować te fundusze i będziemy je również wspierać w nowej perspektywie. Prowadzimy 

też rozmowy, negocjacje w sprawie ZIT- ów, to są Zintegrowane Inwestycje Terytorialne. Nie było 

takiego projektu, takiego przedsięwzięcia w tej perspektywie. Specjalne środki dedykowane dla dużych 

miast Zielonej Góry, Gorzowa Wielkopolskiego. Jest to duża pula 66 mln euro. Oprócz tych negocjacji, 

które prowadzimy też są równocześnie prowadzone na poziomie samorząd – rząd, także bardzo dużo 

się dzieje w zakresie nowej perspektywy i planowania. Mamy czas do 10 kwietnia, 10 kwietnia nasz 

Regionalny Program, gdzie musimy już wskazać alokację dla ZIT- ów, ma trafić do Komisji Europejskiej, 

także w tej chwili czekamy już na konkretne koncepcje, fiszki projektów. Znamy już pomysły, zarówno 

Zielonej Góry jak i Gorzowa Wielkopolskiego. Wiemy, co chcą realizować, ale wymaga to jeszcze 

dopracowania i Zarząd podejmie decyzję czy zwiększa alokację oprócz tej kwoty, która jest jakby 
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z klucza algorytmu przyznana. Nie mają jeszcze te nasze stolice strategii, więc to też jest takim jeszcze 

problemem, barierą, żeby już zakończyć procedowanie, bo musi powstać Strategia Rozwoju Miejskiego 

Obszaru Funkcjonalnego i Strategia ZIT- u i z tych strategii mają wynikać projekty. Odbył się 

też Konwent, teraz uczestniczymy w Konwentach w województwie świętokrzyskim. Uczestniczyła Pani 

Premier w Konwencie, także cały czas na temat nowej perspektywy. Bo dużo jest zmian, to jest bardzo 

dynamiczne proszę Państwa, także nie przywiązujemy się do jednego dokumentu. Bo Rząd 

był na początku też na stanowisku takim jak ukierunkowanie polityki spójności i reforma polityki 

spójności, a teraz już widzimy, że jak już jesteśmy zaawansowani bardzo mocno w procedowanie, 

to słucha Rząd również głosów, które płyną z regionów, a nam zależy, żeby były pieniądze również 

na kulturę, na zdrowie, na turystykę, nie tylko na badania, a i innowacje, bo przede wszystkim mocne 

ukierunkowanie jest na transfer wiedzy do biznesu, na finansowanie rozwoju przedsiębiorczości. 

Najwięcej pieniędzy trafi do firm mikro, małych średnich na poziomie regionalnym, na gospodarkę nisko 

emisyjną, ale też jest już zgoda i deklaracja Pani Premier, że będzie Rząd walczył również o środki 

finansowe o zmianę tego myślenia na kulturę, na politykę społeczną, na zdrowie, na sport. 

W międzyczasie Światowy Dzień Chorego, też staramy się zwrócić uwagę na konieczność zdrowego 

stylu życia. Promujemy takie działania w zakresie ratownictwa medycznego. O programie dla Polski 

Zachodniej już mówiłam, również włączyliśmy się do dużej akcji - Stop Przemocy wobec Kobiet 

i Dziewczynek i dziękuję też Paniom Radnym, które uczestniczyły razem ze mną w tym apelu 

solidarnym z całym światem. Bo to na całym świecie takie akcje się odbyły. Szprotawa, będzie miała 

zbiornik retencyjny. 17 lutego na rzece Iławka w gminie Szprotawa odbyło się spotkanie i w zakresie 

aktywnego społeczeństwa, tu 18 lutego mieliśmy bardzo duże spotkanie, które poprowadził 

Wicemarszałek Maciej Szykuła na temat konkursów Funduszy Inicjatyw Obywatelskich. O milionach 

na inwestycje drogowe już mówiłam. Wspieramy kulturę fizyczną, 18 lutego został rozstrzygnięty 

konkurs dla organizacji pozarządowych, klubów sportowych. Przystąpiło do tego konkursu 158 klubów, 

które złożyły 421 ofert, więc bardzo duże zainteresowanie, a w puli mieliśmy prawie 1,5 mln i te środki 

co do złotówki zostały rozdzielone. Sprawa Pogotowia Lotniczego też niedawno wypłynęła w mediach 

bardzo mocno. Jest to działanie, które zostało wpisane do Kontraktu Terytorialnego i do Strategii 

Rozwoju Województwa Lubuskiego. Spotkałam się w tej sprawie z dyrektorem Pogotowia Lotniczego 

w Warszawie z Panem doktorem Gałązkowskim, który bardzo mocno wspiera nasze działania, 

tak, bo jest z Nowej Soli. W tej chwili już tak na skróty mówiąc potrzebna jest zgoda Ministra Zdrowia. 

Rozmawiałam już dzisiaj z Panem dyrektorem Dębickim, bo wskazaliśmy teren szpitala w Gorzowie 

Wielkopolskim na budowę tego pogotowia, te działania prowadzimy, pamiętam moje pierwsze pismo 

z 2008 roku. Pan Gałązkowski będzie nam tutaj przyjacielem, będzie nam bardzo mocno sprzyjał. 
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Potrzebna jest jednak zgoda Ministra Zdrowia, ponieważ będzie to jednostka rządowa. Lotnicze 

pogotowie i muszą się znaleźć też środki na jego utrzymanie, dalsze po wybudowaniu. W tej chwili 

szpital zakończył budowę lądowiska pozytywnie, podjazdu do SOR-u i mamy nadzieję, że ta inwestycja 

również się powiedzie. Może być sfinansowana z Programu Operacyjnego Infrastruktura i Środowisko, 

i w tym kierunku prowadzimy negocjacje. O ZIT-ach również już mówiłam. Odbyło się w piątek 

spotkanie, bardzo ważne w Poczdamie, z udziałem również Pani Przewodniczącej Komisji Zdrowia, 

Pani Bożeny Osińskiej. Spotkanie z Minister Zdrowia Brandenburgii, Panią Anitą Tack. Jedno z ustaleń, 

bardzo ważne jest takie, że nasza uczelnia, Uniwersytet Zielonogórski może współpracować 

ze szpitalem w zakresie praktyk i staży przyszłych studentów kierunku lekarskiego w największym 

szpitalu Brandenburgii. Ale to nie tylko te ważne ustalenia, było ich o wiele więcej. W zakresie ochrony 

zdrowia mamy bardzo dobry klimat, dobrą atmosferę do współpracy, do wymiany doświadczeń 

i przyszłych wspólnych projektów transgranicznych. W sobotę tutaj odbył się Lubuski Kongres Wiedzy 

o Samorządzie. Bardzo licznie reprezentowany przez szkoły i to, o czym Pan Przewodniczący już mówił 

– mamy wystawę pamięci naszego wielkiego pisarza – Henryka Sienkiewicza, przede wszystkim o tym, 

jaki wpływ twórczość Sienkiewicza miała na postawy patriotyczne młodzieży podczas Powstania 

Warszawskiego. I to wszystko. Bardzo Państwu dziękuję za uwagę.  

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękujemy, Pani 

Marszałek. Czy ktoś z Państwa posiada pytania do przedstawionych informacji? Proszę, Pan Radny 

Kazimierz Pańtak.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Pani Marszałek, korzystając z tej okazji. Jest 

to informacja, natomiast zadam inne pytanie, bo już tu były interpelacje na ten temat, zapytania. Kiedy 

możemy spodziewać się, czy jeszcze w tej kadencji, a uważam nie jest to wielki problem, ani finansowy, 

ani techniczny, żeby Sejmik - transmisja Sejmiku była w Internecie na żywo. No nie wiem, 

czy to podrasuje Panią Marszałek, ale wprowadzono transmisje obrad Rady Miejskiej w Gorzowie. 

Dziękuje.    

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Panie Radny, jak dojdziemy 

do wniosku, że te obrady będą w Internecie. Tak samo na razie korzystamy z mediów ogólnych. 

Możemy uruchomić oczywiście własne media. Ale to jest pomysł do rozważenia. Dziękuję. Proszę 

bardzo, ktoś jeszcze? Nie widzę. Proszę bardzo Pani Radna. 
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Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Ja, mam w zasadzie takie króciutkie trzy 

pytania. Jedno to odnośnie mostu w Skwierzynie, bo z informacji medialnych wynikało, że 5 800 tys. zł 

było przeznaczone na ten most jeszcze w tym roku z tych 15 mln zł. A Pani Marszałek nie wspomniała 

o moście, tylko o budowie mostu zastępczego. To jedno. Drugie odnośnie tego Centrum Pediatrii, 

bo tak naprawdę, tak jak Pani Marszałek mówiła, już od 2009 roku rozmawiamy na ten temat, ale chyba 

nie z radnymi, bo temat wypłynął dopiero teraz i dlatego też Komisja Zdrowia, Rodziny i Spraw 

Społecznych złożyła wniosek do Pani Marszałek z prośbą o spotkanie. Żeby nam po prostu uściślić 

informacje i przedstawić argumenty, bo tak naprawdę my radni dowiadujemy się tylko i wyłącznie 

z mediów, ewentualnie ze stron lubuskich, a nikt z nami wcześniej nie rozmawiał. Moja trzecia, krótka 

uwaga. To znaczy jeszcze zapytam do tego Centrum, czy w tej prognozie wieloletniej, ponieważ 

materiały wpłynęły bardzo późno i tak naprawdę, akurat ja osobiście miałam zepsuty komputer i dopiero 

dzisiaj czytam te zadania, bo jest ogólnie napisane, że będzie zmiana limitu wydatków na zadania 

i programy. Czy w tej zmianie limitu i programach znajduje się również zapis odnośnie wydatków 

na budowę Centrum Pediatrii już, czy jeszcze nie? Moje trzecie pytanie – uwaga: czy słusznym jest, aby 

budowę radioterapii – radiologii w Gorzowie, wpisać do Strategii Polski Zachodniej, a nie do programów 

regionalnych, do strategii regionalnej. Dlatego, że jak to się ma, bo to nie jest, moim zdaniem, zadanie 

zachodniej części Polski, aby wybudować taką właśnie radiologię i radioterapię w Gorzowie 

Wielkopolskim. Bardziej by to pasowało, aby wpisać do programów lokalnych, czyli regionalnych.  

Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pani Marszałek. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Postaram się tak precyzyjnie i krótko 

odpowiedzieć. Most w Skwierzynie jest wpisany do Wieloletniego Planu Inwestycyjnego. Finansowanie 

od przyszłego roku. Tak, mówiliśmy o tym na sesji grudniowej. W tym roku przygotowanie 

i przeprowadzenie całej procedury przetargowej i rozpoczęcie budowy, natomiast finansowanie zaczyna 

się od przyszłego roku. Tu szczegóły podałam już, które dotyczą przede wszystkim budowy tego mostu 

tymczasowego. Światła będą zamontowane w kwietniu, bo to wszystko jest w budżecie ujęte. Drugi 

temat – Centrum Pediatrii, jest to projekt wpisany, jako projekt kluczowy w ramach Regionalnego 

Programu Operacyjnego i w tej chwili na poziomie regionu konsultacje są zakończone. Drugi projekt jest 

złożony w ministerstwie. Teraz odbywają się konsultacje branżowe, międzyresortowe. My też staramy 

się pozyskać środki finansowe na tą inwestycję w ramach kontraktu terytorialnego, z programów 

krajowych. Bo do kontraktu też jest wpisane to zadanie. Natomiast w trakcie konsultacji różne 
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środowiska mogły zgłaszać różne potrzeby i projekty, ale te konsultacje zostały zakończone. Był jakiś 

termin i Zarząd przyjął bardzo dużo uwag, bo aż 108. Oczywiście, gdy już będzie program 

wynegocjowany z Komisją Europejską to zawsze, na każdym etapie, w każdym planie są jakieś zmiany 

możliwe. Natomiast radioterapia jest od początku w Projekcie Strategii Polski Zachodniej, o tym 

wielokrotnie mówiliśmy. Ponieważ założenia strategii, razem z koncepcją wszystkich tych projektów 

strategicznych, została złożona dokładnie 2 kwietnia 2011 roku na ręce pani minister. Także bardzo 

dawno i ten projekt już tam był. To jest projekt dla całej Polski zachodniej, to jest rozwój centrów 

wysokospecjalistycznych. W Poznaniu w oparciu o ośrodek wielkopolski, ponieważ w Poznaniu ma być 

budowa tej radioterapii, już nie pamiętam jakiej, protonowej, tak? Jest tylko w Krakowie taki ośrodek, 

tak nowoczesny, a w Gorzowie radioterapia, ponieważ w naszym regionie nie ma 

wysokospecjalistycznych usług, i póki jest szansa dostać środki finansowe z programów krajowych, 

uważam, że jest to korzystne dla regionu lubuskiego. Jeżeli nie będzie takiej szansy, bo się Minister 

Zdrowia nie zgodzi na przykład, to będziemy wtedy procedować, żeby w ramach regionalnego 

programu ta inwestycja powstała, bo ona jest wpisana do naszego Wojewódzkiego Programu Rozwoju 

Usług Onkologicznych. Taki program jest przyjęty w ubiegłym roku. Najpierw trzeba próbować pozyskać 

te środki z zewnątrz, żeby nie umniejszać. Podobnie z Centrum Pediatrii. Też wpisaliśmy do kontraktu 

terytorialnego i staramy się o środki z zewnątrz. Wiem, że to będzie trudne, jeżeli chodzi w ogóle 

o ochronę zdrowia. Ale ostatnio Pani Minister Bieńkowska zapewniła nas, że też będą bardzo mocno 

negocjować z Komisją Europejską, żeby projekty w zakresie ochrony zdrowia mogły być finansowane.  

 

Przewodniczący Semiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę, 

Pan Radny Paweł Tymszan. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Paweł Tymszan: Pani Marszałek, ja z wielkim niepokojem 

zauważyłem informację, że odnośnie postępowania konkursowego na remonty zabytków, że jest tylko 

300 tys zapisane. W formie elektronicznej tutaj takiego zapisu nie ma. Czy ta kwota będzie jeszcze 

zwiększona, czy pozostanie na tak małym poziomie? Dziękuję.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Nie, nie to nieporozumienie. Ponieważ 

te 300 tys to na promocję, natomiast milion złotych zgodnie z budżetem na zabytki.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo, Pan Radny 

Grabarek. 
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Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Grabarek: Pani Marszałek, czy zmiany personalne 

w Wojewódzkim Zarządzie Melioracji Wodnych, chodzi tu o dyrektora tej instytucji, nie będzie 

zagrożeniem przyjętych inwestycji, zaplanowanych na bieżący rok?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ale to jest.. Może na końcu, 

jeżeli chodzi o te kwestie – wnioski i interpelacje, natomiast to nie było do sprawozdania Zarządu, Panie 

Radny. Dlatego też.. Proszę, Pan Radny Robert Paluch. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Pani Marszałek, chciałem zapytać o taką rzecz, 

dotyczącą inwestycji na lata 2014 – 2020. Ta informacja ma się pojawić również na Sejmiku majowym. 

Chciałem zapytać o kryteria doboru, ewentualnie tych inwestycji, tych które Państwo zaplanowaliście 

i tak ogłosiliście kilka tygodni temu na konferencji prasowej. Inwestycje drogowe na lata 2014-2020 

i w tym sprawozdaniu Pani, pojawiła się taka sekwencja, zmiana w tym zakresie na kwotę 8 400 tys. 

Czyli rozumiem, że prędzej Państwo przyjęliście plan, a później zmieniliście na osiem czterysta, 

ewentualnie czego ta zmiana dotyczy? To jest pierwsza sprawa. Druga sprawa – zatwierdzenie planu 

inwestycji priorytetowych w zakresie melioracji wodnych podstawowych, to jakby ad hoc od siebie, 

żeście to, że tak powiem proponowali, czyli na zasadzie takich potrzeb, no, które wynikają jakby 

z potrzeb wieloletnich, czy konsultacje w tej sprawie żeście robili i czy ewentualnie ostała się inwestycja 

do Czarnej Strugi od Harcerskiej Górki na terenie Powiatu Nowosolskiego. I ostatnia sprawa, 

tej Skwierzyny. Sprawa tej Skwierzyny. Jechałem ostatnio z Drezdenka, właśnie przez Skwierzynę,  

na S3 i wydaje mi się, że dzisiaj to, że idziemy tak ślepo w ten most, znaczy dobrze, że chcemy zrobić 

ten most  i tutaj te konsultacje z wojskiem, jak najbardziej jestem za, dlatego, że to odciąży budżet 

Zarządu Dróg Wojewódzkich, ale wydaje mi się całkowicie bez sensu robienie tej inwestycji pojedynczo. 

Nie ma innego wyjścia tam, jeśli chcemy faktycznie załatwić problem bez remontu tej estakady, która 

jest dalej, by wydaje mi się, że estakada w sensie technicznym i sensie nawierzchniowym, i wizualnym, 

i w ogóle szerokości jest w dużo gorszym stanie niż most na Warcie. Dlatego wydaje mi się, 

że tą sprawę trzeba załatwiać kompleksowo. Załatwiając sam most, nie załatwiamy problemu. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę Pani Marszałek. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Wieloletni Program Budowy i Modernizacji 

Dróg i Mostów był przyjęty przez Zarząd rok temu i na sesji Sejmiku był też prezentowany ten program. 

Jest zaktualizowany, bo musiał być przycięty do już dostępnej alokacji w nowej perspektywie. 
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Ten program składa się z kilku części. To znaczy tak: z uwagi na źródła finansowania jest jedna część, 

którą możemy, to są te drogi, te odcinki, wyznaczone do modernizacji, które możemy sfinansować 

z Lubuskiego Regionalnego Programu Operacyjnego. Wiemy, jaka jest już dostępna alokacja, to jest 

600 mln. Musimy zapewnić wkład własny, czyli musi być to powiązanie z Wieloletnim Planem 

Finansowym. Druga część to są też niektóre inwestycje, które można wykonać tylko z budżetu, 

z naszych środków. Ten plan dotyczy przede wszystkim, został przygotowany w oparciu o takie kryteria: 

powiązanie z drogami o znaczeniu makroregionalnym, tranzytowym. Czyli przede wszystkim budowa 

takiej spójnej sieci i faktyczna poprawa dostępności komunikacyjnej, dostępności transportowej 

z wykorzystaniem tego, co dzięki środkom z budżetu państwa udało się w naszym regionie zrobić.  

Jest autostrada A2, A4, A18 z pełną dokumentacją. Mam nadzieję, że ruszy S3, która jest cała. I teraz 

naszym zadaniem jest zbudowanie do tego kręgosłupa takiego krwioobiegu, spójnego z tym, żeby 

wykorzystać to, że mamy taki kręgosłup. Czyli drogi nasze o znaczeniu regionalnym, które łączą 

się z węzłami, zjazdami – tak jak referowałam. Połączenia do tych autostrad, bądź też alternatywne 

drogi, takie jak numer 297, znalazły się też w tym programie obwodnice, gdzie jest gotowa 

dokumentacja. To oczywiście na miarę takich naszych możliwości finansowych. Ten program jest 

co roku weryfikowany w oparciu o przeprowadzone przetargi, oszczędności się pojawiają, tak jak 

na koniec ubiegłego roku, w grudniu rozstrzygnięcie i do budżetu dodatkowe 25 mln i dodatkowe 

projekty mogły być zrealizowane. Ten program jest oczywiście do Państwa dyspozycji. Możemy 

rozmawiać, konsultować, tak żeby wybrać jak najlepsze rozwiązanie. No jest to kompetencja Zarządu, 

dlatego Zarząd na własną odpowiedzialność przyjął ten program. Podobnie z Programem Budowy 

Zabezpieczenia Przeciwpowodziowego w regionie i urządzeń w zakresie melioracji. Czyli gotowość 

projektu, tam gdzie jest dokumentacja gotowa. Ocena również tych, które już zostały wykonane, bardzo 

duży program – prawie 700 mln, o którym mało się mówi, więc może trzeba będzie takie spotkanie 

zrobić, ale to są Państwu bardzo znane, też bardzo często wnioskujecie właśnie o te urządzenia, 

te rozwiązania. To nie tylko budowa wałów, zabezpieczenie również przeciwpowodziowe jest 

realizowane w większości w tej chwili, w oparciu o budowę zbiorników retencyjnych. Także sporo 

bardzo dużych inwestycji. Również jest ta, o której Pan mówi, o którą Pan pyta. Ona jest zaplanowana.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: W takim razie Pani Marszałek, południowy węzeł, 

inaczej węzeł Nowe Miasteczko. Tam się zjeżdża tylko na sieć dróg wojewódzkich. Ja, na ten temat 

rozmawiałem również z Panem dyrektorem i Panem Wicemarszałkiem. Tam trzeba uwzględnić sieć 

dróg wojewódzkich, jeśli chodzi o zjazd z węzła Nowe Miasteczko, kierunek Kożuchów, kierunek Nowe 

Miasteczko, a tego ten plan nie uwzględnia. I z drugiej strony jeszcze ewentualnie, jeśli jest taka 
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możliwość, to ten plan budowy zabezpieczeń przeciwpowodziowych, tych melioracji, można by jakoś 

tam rozesłać do radnych, bo nie mamy tego planu.  

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: Szanowni Państwo, jeżeli 

chodzi o zabezpieczenie przeciwpowodziowe, to na pewno tutaj otrzymają w pierwszej kolejności 

członkowie komisji rolnictwa, ale również wszyscy radni. To nie jest jakiś tajny dokument, on przeszedł 

przecież procedowanie przez Zarząd Województwa i te najważniejsze rzeczy, z uwzględnieniem tych 

środków, jakie ewentualnie będziemy mieli do dyspozycji podczas nowej perspektywy, i te, które teraz 

kończymy z Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich, i z naszego LRPO. Wszystko to jest 

uwzględnione, tak jak Pani Marszałek powiedziała - te okresy programowania są to grube pieniądze 

i myślę, że te najważniejsze rzeczy, które tutaj trzeba zabezpieczyć w naszym województwie, one 

ten plan uwzględnią. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę bardzo, 

Pan Tadeusz Pająk. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Pająk: Panie Przewodniczący, ja mam prośbę, abyśmy 

trzymali się przyjętego porządku obrad, ponieważ odnośnie dróg i mostów to mamy punkt piąty. 

Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dobrze. Dziękuję bardzo. 

Wobec braku pytań, wyczerpania pytań – uwag, stwierdzam, że Sejmik informację przyjął 

do wiadomości. Dziękuję Pani Marszałek. Szanowni Państwo, na stronie www.sejmik.lubuskie.pl zostały 

zamieszczone informacje na temat aktualnego stanu wdrożenia programów współfinansowanych 

ze środków Unii Europejskiej dla województwa lubuskiego. Jeżeli chodzi o jakiekolwiek sprawy – 

Internet działa. Proszę o korzystanie z naszej bazy danych.  

Informacje na temat aktualnego stanu wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii 

Europejskiej dla województwa lubuskiego na lata 2007-2013 stanowią załącznik nr 14 do protokołu. 

 

Do punktu 4. 

Informacja na temat nowelizacji ustawy o lasach.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, mam tutaj Pana 

Leszka Banacha, dyrektora Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych w Zielonej Górze. Pan dyrektor 

przygotował dla nas prezentację. Po krótkiej prezentacji i wypowiedzi, Panu dyrektorowi można 

zadawać pytania. Proszę bardzo.  

 

Dyrektor Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych w Zielonej Górze Leszek Banach:  Szanowny 

Panie Przewodniczący. Wysoki Sejmiku. Pani Marszałek. Szanowni Państwo. Kilka zdań na temat 

funkcji i roli Państwowego Gospodarstwa Leśnego na Ziemi Lubuskiej, szczególnie w charakterze 

przestrzeni gospodarczej, przy czym chciałbym powiedzieć, że świeżo wprowadzona Strategia 

Państwowego Gospodarstwa Leśnego przewiduje takie trzy nogi. Nazwijmy to, to są funkcje społeczne, 

ekologiczne i funkcje gospodarcze, ponieważ w ostatnim czasie odbywają się pewne dyskusje i została 

wprowadzona zmiana do ustawy o lasach państwowych, Państwo zamierzacie też wprowadzić uchwałę 

Sejmiku. W tym temacie wydaje się, że te funkcje gospodarcze powinny zostać tutaj przeze mnie 

przywołane, a inspiracją także do owych funkcji jest zamieszczona na oficjalnej stronie Stowarzyszenia 

Prezydentów, Burmistrzów i Wójtów Gmin Zrzeszenia Gmin Lubuskich tekst, który w moim głębokim 

przekonaniu, całkowicie mija się z prawdą i jest pozbawiony podstawowych walorów wiedzy, przez 

osobę, która go tam podpisała. Proszę Państwa, Państwowe Gospodarstwo Leśne tak funkcjonuje.  

Minister właściwy do spraw środowiska, dyrektor generalny, regionalne dyrekcje. Jedną z regionalnych 

dyrekcji jest Regionalna Dyrekcja w Zielonej Górze. Tutaj pokaże, że nie mamy zgodności, jeśli chodzi 

o podział Państwowego Gospodarstwa Leśnego z podziałem administracyjnym. Na terenie naszego 

województwa generalnie ¾ zajmuje Regionalna Dyrekcja w Zielonej Górze i jest 13 jednostek 

należących do RDLP Szczecin, o łącznej powierzchni, taka jest powierzchnia lasów, 660 tys ha.  Sama 

regionalna dyrekcja tak ściśle działa na terenie trzech województw, ale to są zupełnie nieznaczące 

elementy województwa dolnośląskiego i województwa wielkopolskiego.  Przyrodniczo to są dwie krainy, 

to jest taki szczegół. W każdym razie przynależność do tych krain przyrodniczych determinuje pewne 

składy gatunkowe. Ta kraina wielkopolska jest przede wszystkim, cechuje się dominacją sosny. 

W naszej regionalnej dyrekcji funkcjonuje 20 nadleśnictw, o takiej przeciętnej powierzchni i 246 

leśnictw, właściwie 245 o trochę większej powierzchni, bo ostatnie zostało zlikwidowane 31 grudnia 

2013 roku. Przepraszam za tą pomyłkę. Ale to jest ważna informacja, że funkcjonujemy w przestrzeni 

najbardziej zalesionego regionu kraju, stąd też jednak leśnictwo ma znaczenie, i to szczególnie 

to państwowe, ponieważ ono tutaj zdecydowanie dominuje. Oczekiwaniem w tak zwanej wieloletniej 

polityce leśnej państwa jest, aby Polska osiągnęła 30% wskaźnik, my go już dawno mamy. 

Dominującym gatunkiem jest sosna, którą wszyscy znamy. Ona decyduje o jakości naszych 
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drzewostanów. Proszę Państwa, Państwowe Gospodarstwo Leśne eksploatuje lasy na poziomie 50% 

bieżącego przyrostu, stąd za chwilę będą informacje pokazywane, jeśli chodzi o przyrost masy. To jest 

przyrost powierzchni, głównie zalesienia w okresie po drugiej wojnie światowej, tutaj na terenie naszej 

Regionalnej Dyrekcji prawie 70 tys ha nowych zalesień. A to jest przyrost miąższości. To wynika 

właśnie z tej eksploatacji na poziomie pięćdziesięciu kilku punktów procentowych, pięćdziesięciu 

procent - wzrasta zasobność polskich lasów. Ona osiągnęła już w roku  2013 1.800.000.000 m³, taka 

jest jednostka obrachunkowa. Jeśli chodzi o pozyskanie drewna, ta trzecia noga – przechodzę 

do elementów gospodarczych, to w naszej regionalnej dyrekcji ono permanentnie wzrasta, to jest 

związane z ową zasobnością, ze wzrostem zasobności. I tu proszę Państwa ma wielkie znaczenie 

pozyskanie drewna, które w istocie wywołuje szereg problemów na poziomie najniższym, ze względu 

na transport. Na terenie województwa pozyskuje się 3 mln m³ drewna. Mamy wielkie firmy, z czego 

jesteśmy niezwykle dumni. Kronopol to największy zakład grupy Krono. W ostatnich dniach obchodził 

dwudziestolecie swojego funkcjonowania. Inwestycje w ostatnim dwudziestoleciu – 600 mln euro.   

I to jest kapitał szwajcarski. Natomiast dawne Zakłady Płyt Wiórowych w Żarach, dla przypomnienia, 

i Stelmet – zielonogórska firma z kilkoma zakładami, w pełni 100% polski kapitał, o ogromnym 

potencjale produkcyjnym, zajmujący znaczące miejsce na europejskich rynkach ze swoim znakiem 

towarowym Producent Programów Ogrodowych. Szereg lokalnych firm, to są przybliżone kwoty, 

czy liczby, które kupują firmy miejscowe. Jest proszę Państwa istotnym elementem ich dobra kondycja. 

Kronopol zatrudnia ponad 1tys osób. Stelmet także ponad 1 tys. Homanit, istotna dla środowiska 

miejscowości Krosno, bo to jest dawny Hardex, dawne Zakłady Płyt Wiórowych – 350 osób. Barlinek, 

położony w prawdzie poza granicami naszego województwa, ale istotnie kupujący na naszym terenie. 

Eksportujemy także trochę drewna, to jest skala regionalnej dyrekcji, około 200 tys m³ drewna, a to jest 

wynik sposobu sprzedaży. Prowadzimy sprzedaż na platformie elektronicznej, na tak zwanym portalu 

leśno-drzewnym i jako monopolista, bo takim rzeczywiście jesteśmy, musimy niezwykle uważać, 

aby wszystkie podmioty były równo traktowane i stąd też zakupy naszych partnerów zza zagranicy. 

Proszę Państwa, bezpośrednio w leśnictwie na Ziemi Lubuskiej jest zatrudnionych 2 tys osób.  

Ponieważ kierujemy i to jest 2 tys osób, to jest administracja różnego szczebla: leśniczowie, 

podleśniczowie, straż leśna, nadleśniczowie, ale także obsługa biur. Natomiast wszystkie prace, 

właściwie te produkcyjne wykonywane są na bazie zewnętrznych firm. Na rynek kierujemy, w drodze 

zamówienia publicznego, kwotę 250 mln w skali województwa. Według naszych szacunków kreujemy 

miejsca pracy dla 7 tys osób. Ponieważ w tym wystąpieniu wielokrotnie Pan Przewodniczący 

stowarzyszenia informuje czytających, że ta bogata firma, cytat: „nie płaciła i nie płaci jak dotychczas 

podatków, lasy państwowe podatków nie płacą” -  to się powtarza wielokrotnie. Chciałem Państwa 
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poinformować, żeby jednak, jeśli już ktoś pod czymś się podpisuje, żeby więcej czytał. Bezpośredni 

podatek docierający do gmin, na poziomie regionalnej dyrekcji, to jest prawie 11 mln złotych. Podatki 

pośrednie: podatek VAT - 35 mln, podatek od nieruchomości – 2 mln, podatek rolny – 200 tys, PFRON, 

można tutaj sobie przeczytać – to są formy podatków, także pośrednich. Regionalna Dyrekcja płaci 106 

mln podatków łącznie. Wypłacamy wynagrodzenia w wysokości około 100 mln zł - jeśli byśmy założyli, 

że one nie są alokowane w bankach, to 23 %, 23 mln to jest następny podatek pośredni, który nasi 

pracownicy płacą. Stawianie, więc tezy, że Państwowe Gospodarstwo Leśne nie płaci podatków jest 

co najmniej dyskusyjne. W skali generalnej dyrekcji to jest miliard dwieście milionów tysięcy, licząc taką 

metodą. No i teraz tutaj kilka takich cyfr, co robią owe Zakłady Usług Leśnych. 50 mln sadzonek 

my produkujemy i one są wysadzane, wykonujemy 4.5 tys ha nowych nasadzeń, pielęgnujemy 

las na powierzchni 17 tys ha i mamy problem z obroną przeciwpożarową. Tu, że tak powiem „przelecę” 

– przepraszam za takie brzydkie słowo. Kilka takich informacji: około 450 pożarów nam się zdarza, 

ale dzięki wysiłkowi naszych służb, przede wszystkim Ochotniczych Straży Pożarnych, którym 

serdecznie wielokrotnie dziękowałem, a w tym miejscu chcę także podziękować i wysiłkowi 

Państwowych Straży Pożarnych, a także społeczeństwu, które jest coraz bardziej uświadomione, 

te powierzchnie pożarów są właściwie bez znaczenia. Natomiast ta opieka i ochrona, ponieważ mamy 

własny hegemoniczny system obrony przeciwpożarowej poprzez monitoring i zaangażowanie własnych 

pojazdów – to ten mały samochodzik, był tutaj pokazany poprzednio. W każdym nadleśnictwie 

są odpowiednie siły i środki, mamy także techniki lotnicze. No to kosztuje w skali roku na poziomie 

województwa, nas około 10 mln zł, ale także próbujemy się dzielić w trudnej sytuacji – państwowym 

i ochotniczym strażom pożarnym przekazaliśmy w Regionalnej Dyrekcji w Zielonej Górze w 2013 roku 

dofinansowanie z tzw. poprawy wyniku, prawie 100 tys. zł dla PSP i prawie 300 tys dla Ochotniczych 

Staży Pożarnych, które funkcjonują na poziomie gmin. Prowadzimy edukację leśną dla 90 tys młodych 

i dorosłych ludzi. To są parametry ścieżek, różnych szlaków turystycznych. Jesteśmy otwarci 

na ich wyznaczanie, na korzystanie z lasu – to jest jedna z misji Państwowego Gospodarstwa Leśnego. 

Są pewne ograniczenia, np. jeśli chodzi o szlaki konne – bo one muszą być wyznaczone, ale już 

poruszanie się rowerem, oczywiście piesze wycieczki. Budujemy parkingi tak, aby społeczeństwo mogło 

odpoczywać, w poszukiwaniu grzybów. W tym roku 27 za kwotę 1,5 mln zł, wybudujemy takich 

obiektów. Naszym takim sztandarowym obiektem jest w Borach Lubuskich w Jeziorach Wysokich – 

leśny kompleks promocyjny z wieżą, z takim małym muzeum i z ogrodem botanicznym, który prezentuje 

kolekcje sosen, no jeszcze nie pełną ze względu na to, że tych sosen jest prawie 100 różnych odmian. 

Oczywiście mamy na swoim obszarze Natura 2000  i ona jest europejską siecią. Nie stanowi to jakiegoś 

wielkiego problemu, tylko trzeba wykonywać czynności zgodnie z obowiązującymi procedurami. 
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Nie jesteśmy bogaci, jeśli chodzi o ochronę środowiska w sensie walorów, ale jednak cztery parki 

krajobrazowe, 31 rezerwatów o powierzchni 1600 ha. Bardzo ciekawe są pomniki przyrody. Jeden 

z najciekawszych – najstarszy dąb w Polsce, w okolicach Szprotawy, w Piotrowie. Inna forma, taka 

miękka ochrony środowiska: obszary chronionego krajobrazu. Zapraszam serdecznie 4-6 września 

2014 roku odbędą się i odbywają się co cztery lata, były w sesji co dwa lata, Targi Techniki Leśnej 

w Mostkach pod Świebodzinem. Wydaje się, że to jest poważna promocja województwa lubuskiego, 

tam jest kilka tysięcy zawsze gości z kraju i z za granicy. Organizatorem są Międzynarodowe Targi 

Poznańskie we współpracy z nami. Państwowe Gospodarstwo Leśne poddaje się ocenie zewnętrznych 

ośrodków certyfikujących w formule FSC i PFC, to jest europejska PFC i światowa FSC struktura. 

Zresztą produkty, drewno, które kupowane jest przez zakłady przetwórcze, ono dalej jest sprzedawane 

także ze znakiem FSC, jako dowód, że drewno to pochodzi z legalnej produkcji leśnej. Współpracujemy 

z wielką przyjemnością i satysfakcją z naszymi przyjaciółmi po drugiej stronie, szczególnie z Saksonią. 

Tak się jakoś to podzieliło, że RDLP – Regionalna Dyrekcja w Szczecinie współpracuje 

z Brandenburgią, a my głównie z Saksończykami, i to jest kilka takich małych zdjęć. Państwowe 

gospodarstwo, jak powiedziałem, wypracowało strategię. Funkcjonujemy w takiej misji, czy też 

wykreowaliśmy misję, że działamy w naszym przekonaniu odpowiedzialnie, profesjonalnie i w sposób 

otwarty gospodarujemy wspólnym dobrem – lasami, gwarantując ich trwałość, powiększanie i ochronę 

zasobów przyrodniczych, oraz realizację funkcji lasów zgodnych z oczekiwaniami społeczeństwa 

i potrzebami gospodarki. Ta strategia jest realizowana w oparciu o przedstawione poniżej cele. Ważnym 

jest, że państwowe gospodarstwo w Polsce się samofinansuje, odprowadzając stosowne podatki 

do budżetu państwa. Dziękuję serdecznie Państwu za uwagę, w tej takiej błyskawicznej prezentacji 

aspektu gospodarczego funkcjonowania Państwowego Gospodarstwa Leśnego.  Proszę Państwa, takie 

sformułowania jak „lasy są przekleństwem dla mieszkańców gmin”... Nie wiem, czy w ogóle mogą 

gdziekolwiek, w jakimkolwiek oficjalnym dokumencie znaleźć się w XXI wieku, w nowoczesnej Europie. 

Wydaje się, że szereg problemów, które stanowi Państwowe Gospodarstwo Leśne lub las w ogólne 

opisany w ustawie o lasach, a także w ustawie o ochronie gruntów rolnych i leśnych, ustawie z 2008 

roku o ocenie oddziaływania na środowisko, a także w ustawie z 2001 roku o narodowych zasobach 

przyrodniczych, może stanowić jakiś problem, ale zapraszamy serdecznie wszystkich przedstawicieli 

samorządu do rozmów, ale nie życzymy sobie (tu mówię to w imieniu leśników lubuskich), aby w tak 

mało rozsądny sposób występować w oficjalny sposób, nie doceniając tych wszystkich walorów, które 

tutaj jednak występują. Tysiące miejsc pracy, jakieś podatki. Jeśli natomiast nie płacimy właściwych 

podatków, to proszę się zwracać do właściwych sądów administracyjnych. To nie ma miejsca. 

W związku z tym, w obecności Pani Marszałek i Pana Przewodniczącego, apeluję do władz 
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samorządowych, żeby były rozsądne w zakresie wyrażania swoich poglądów. Zapraszam serdecznie 

do siedziby Regionalnej Dyrekcji, gdyby ktoś cokolwiek chciał wiedzieć więcej na temat funkcjonowania 

gospodarki leśnej. A propos tematu wiodącego, mamy gotową ustawę, podpisana jest przez Pana 

Prezydenta. Państwowe Gospodarstwo Leśne przekaże do budżetu państwa przez Ministra Środowiska 

w roku 2014, 800 mln zł w czterech równych transzach po 200 mln pod koniec kwartału. I w roku 2015 

kwotę do 800 mln. Jest furtka taka, że jeśli by się okazało, że dochodzi do jakichś klęsk żywiołowych lub 

niemożliwości zapłaty tej kwoty, to Rada Ministrów będzie mogła swoją uchwałą tą kwotę zmniejszyć. 

Natomiast, ponieważ ta kwota 800 mln jest podzielona jakby na dwie części: 150 mln w dyspozycji 

Ministra Środowiska na różne cele, 650 mln na wspomaganie budownictwa szczebla lokalnego, stąd 

uchwała, czy też projekt uchwały, który funkcjonuje tutaj. Wydaje się, że powinien uwzględniać udział 

leśnictwa, czy też lasów w województwie, do podziału tej kwoty. On sięga, w wyliczeniu zarówno 

powierzchniowym, jak i masowym, około 9,5 % (9-ciu z małym haczykiem) co by oznaczało, że jakby 

województwu lubuskiemu należała się kwota około 60 mln zł, i to życzę, aby wówczas władza 

wykonawcza w sposób właściwy wykorzystała te środki i alokowała je we właściwych gminach, aby 

rzeczywiście tą dolegliwość wynikającą z transportu dużych mas drewna – 3 mln metrów przypomnę, 

zniwelować, aby mieszkańcy gmin doceniali fakt istnienia lasów w ogóle jako takich. Jako ciekawostkę 

podam, że szacuje się, właściwie to są wyliczenia w skali kraju - zbieractwo przynosi dochody ludziom 

w granicach miliarda zł. To jest też istotny element. Mówię tutaj o grzybach i tak dalej. To są, to jest, 

wydaje się, że szczególnie w środowiskach wiejskich, także istotny element w poprawie bilansów 

rodzin. Dziękuję serdecznie Panie Przewodniczący. Państwu dziękuję za cierpliwość. Jeśli jest 

zapotrzebowanie, chętnie odpowiem na pytania.  

Informacja na temat nowelizacji Ustawy o lasach stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

 

Przewodniczący Semiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję Panie dyrektorze. 

Proszę bardzo. Wyczerpująca i niezwykle syntetyczna wypowiedź Panie dyrektorze, gratulacje. Proszę, 

Pan Radny Kołodziej: 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kołodziej: Ja mam pytanie. Czy jako Lasy Państwowe 

robicie symulacje strat przez bobra w lasach? 

 

Dyrektor Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych w Zielonej Górze Leszek Banach: Nie robimy 

symulacji wprost, dlatego, że to jest taka miękka historia. Bóbr najczęściej w naszym przypadku, czy 

w przypadku gospodarki leśnej, występuje w tych miejscach, które kwalifikujemy, jako takie lasy 
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referencyjne, w których niewiele robimy, więc ta „szkoda”, która jest realizowana przez bobra nie musi 

być do końca nazywana szkodą, chociaż jest to zwierzę dość uciążliwe. Wydaje mi się, że jest wyraźnie 

czas na temat poważnej dyskusji, aby przywrócić bobra na listę zwierząt łownych.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dobrze. Dziękuję bardzo. 

Panie dyrektorze, dziękuję bardzo. 

 

Dyrektor Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych w Zielonej Górze Leszek Banach: Dziękuję 

serdecznie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę o zajęcie miejsca. 

Dziękuję za przybycie na sesję i wyczerpującą informację. Wobec braku pytań i uwag, uznaję, 

że Sejmik przyjął informację do wiadomości.  

 

Do punktu 4a. 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie zmiany ustawy o lasach z dnia 28 

września 1991 roku (Dz. U. z 2011 r., Nr 12, poz. 59, z późn. zm.).  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Marka 

Żeromskiego, dyrektora Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi. Czy są wystąpienia 

klubowe? Wystąpienia klubowe. Proszę bardzo, Pan Radny Robert Paluch. 

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Chciałbym się odnieść do projektu stanowiska. 

Wydaje mi się, że trochę jest ono wewnętrznie sprzeczne. Ja wiem o tym, że już jest ustawa 

i funkcjonujemy w zasadzie w warunkach, w których możemy funkcjonować, bo ustawa ma pewne 

zapisy i tak a nie inaczej dzieli tą kwotę, znaczy jak dzieli to zobaczymy. Ale chcę powiedzieć, o czymś 

innym. Jeśli faktycznie chcemy się zatroszczyć o troskę tych gmin, które mają takie duże problemy 

z drogami lokalnymi, to trzeba pamiętać o tym, że jeśli te środki transportu… W ogóle problem 

rejestrowania środków transportu jest problemem na większą skalę rozpatrywanym, bo podatki trafiają 

nie tam gdzie one jeżdżą, tylko tam gdzie są zarejestrowane. A wiadomo, że często, i bardzo często, 

są zarejestrowane w siedzibach firm leasingowych i tam te pieniądze trafiają de facto, a nie w gminach. 

I tu jakby jest jedna sprzeczność w tym stanowisku, ale druga chyba bardziej istotna. Powinniśmy 
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wskazać kierunki w takim stanowisku, nie wiem czy Państwo do tego chcą się konstruktywnie odnieść, 

jak byśmy chcieli, aby to rozwiązanie wyglądało. Generalnie, jako Klub Prawa i Sprawiedliwości 

sprzeciwiamy się obciążaniu lasów, i tu chcę, żeby to jasno wybrzmiało, takimi kwotami w ogóle 

obciążanie lasów i taką swoistą daniną, ale jeśli już to musi funkcjonować, to powinno funkcjonować, 

jako podatek. Podatek gminny, żeby było jasne. I tak jak jest pobierany podatek rolny, tak samo 

powinno funkcjonować, jako podatek gminny, czyli trafiać do kasy gminy. I te gminy, które mają 

największy udział w lasach, po prostu w sposób naturalny... 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja przepraszam, ale czy 

to jest stanowisko klubu? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Tak. To jest stanowisko klubu, bo wydaje mi się... 

Bo my tego stanowiska w takim kształcie po prostu nie jesteśmy w stanie poprzeć, i tyle. No i ot, i cały 

problem. Jeśli chcemy, a nie od arbitralnej decyzji tego czy innego ministra, czy tego, czy innego 

dyrektora lasów państwowych, w sytuacji, kiedy będą te kwoty przekazywane. No, bo zakładajmy - 

kwoty są przekazywane, no w jakiej formie dla gminy ta kwota zostanie przekazana na budowę dróg? 

Bo ja do dzisiaj nie wiem. Nie ma zapisów jasnych i w jakiej wielkości. Czy taka Bytnica, która ma 80% 

lesistości ma gwarancję, że z tego tortu proporcjonalnie skorzysta? No nie ma takich gwarancji, 

a to de facto mają być, patrząc z tym stanowiskiem, pieniądze dla gmin. Dziękuję.    

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę, 

wobec braku… Proszę, Pan Radny Kazimierz Pańtak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Ja, przepraszam bardzo. Myślę, że to jest 

stanowisko, aby te pieniądze zostały przydzielone na drogi, jest chyba logiczne. Bo jeżeli Bytnica 

ma 80% lasów, to nie potrzeba jej tak znowu dużo dróg. To jest logiczne. Bo my nie mówimy o drogach 

leśnych, tylko mówimy o drogach gminnych, powiatowych. Tego typu. Natomiast ja bym do tego zapisu 

dopisał jedną rzecz. Mianowicie, aby w tej ustawie można było zmienić, aby… to postulowaliśmy to. 

Ale jest okazja, aby w ustawie to się znalazło. Żeby zarządy regionalne (tak to się nazywa?) lasów 

pokrywały się z województwem. No, bo mamy oto taką dziwną konstrukcję, że… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja przepraszam, ale Panie 

Radny, przy całym szacunku dla Pana osoby, doświadczenia i wiedzy, ale to jest inny poziom dyskusji. 
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Musielibyśmy wykorzystać naszych parlamentarzystów, których tutaj nie ma. Przekazać im te rzeczy, 

aby oni dokonali zmian legislacyjnych w Sejmie. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Przekażmy im to. Nie wiem, czy w protokole, 

czy, jeżeli się z tym zgadzamy, myśmy już dyskutowali tu przy okazji informacji, żeby, skoro jest 

nowelizacja ustawy, to ten problem rozwiązać, bo on ma znaczenie. Ja zgadzam się, że 9,5% lasów 

nasze województwo, ogólnej kwoty lasów zajmuje nasze województwo, to tę kwotę 61 mln, 

jak wyliczyliśmy, ale myślę, że byłoby to, nie wiem…   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo. Pan dyrektor 

jest do dyspozycji, Panie Radny. 

 

Dyrektor Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych w Zielonej Górze Leszek Banach: Proszę 

Państwa, ewentualna zmiana granic regionalnej dyrekcji nie wymaga zmian ustawy. To jest decyzja 

Ministra Środowiska na wniosek dyrektora generalnego. To jest zapisane w ustawie o lasach. Natomiast 

ja nie komentuję jakby samej idei, tylko chciałem wyjaśnić, że to prawnie jest ścieżka rozwiązana. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Dziękuję Panie dyrektorze, ja wiem, że Pan, 

jako zdyscyplinowany podwładny nie może, ale my tą informację wykorzystamy w najbliższym czasie. 

Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę 

bardzo. Mam prośbę, ponieważ nie ma wystąpień klubowych, żeby przyśpieszyć, proszę Pana 

Zbigniewa Kołodzieja o przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska. Ale zaraz, 

wystąpienie? W imieniu klubu? To proszę bardzo Panie Radny. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych PSL Czesław Fiedorowicz: Ja wiem, że my się wciąż spieszymy. 

Na szczęście się ta kadencja kończy, też nie przedłużymy jej. Oczywiście podejmujemy temat naszego 

skarbu, bo na temat węgla kamiennego na Śląsku prowadzi się niekończące się, Sejmik prowadzi 

niekończące się debaty. Naszym węglem kamiennym są lasy. I naturalnie, no może będą albo 

brunatnym, albo kamiennym.  Ale, tak, czy inaczej, sprawa jest ważna, dwie kwestie techniczne tutaj, 

bo brakuje mi w tym rozdzielniku po pierwsze Ministerstwa Infrastruktury i Rozwoju, bo wydaje mi się, 

że jeśli mówimy o drogach, to za drogi odpowiada Ministerstwo  Infrastruktury i Rozwoju, jeśli jest – 
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Ministerstwo Administracji i Cyfryzacji. Były oczywiście Schetynówki, ale Schetyny już nie ma, Boniówki 

już… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ale jest, przeszedł do historii 

w swojej genialności, prawda? Tak samo z naszym Premierem. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych PSL Czesław Fiedorowicz: Tak jest. A nowego ministra 

administracji nawet nazwiska nie znam, to nie wiem jakby się od niego nazywały te drogi. Natomiast też 

nie ma tu parlamentarzystów. Prosiłbym, bo to skutecznym będzie wtedy, gdy parlamentarzyści o to się 

upomną. Tutaj jednak chcę zwrócić uwagę. Pan dyrektor tak mocno tego nie wyartykułował, ale 

korzystając z lasów, mimo wielkich nakładów lasów państwowych, widzimy jakiemu zniszczeniu ulegają 

drogi leśne. Niestety, od kilkunastu lat, czy od kilku lat, do lasów wjeżdżają samochody o ogromnym 

tonażu i należałoby w zasadzie wspomagać odbudowę i modernizację dróg leśnych. Nie mogę się 

zgodzić z poglądem Pana Radnego Pańtaka, który mówi o tym, że jest inaczej, bo rzeczywiście 

sytuacja jest dramatyczna. Brakuje mi tu, prosiłbym również, być może uda się jeszcze w tej uchwale 

skorygować, bo mówimy - drogi lokalne i drogi lokalne. Ja, chciałem też zwrócić uwagę, że jednak 

równoległą dla drogi lokalnej jest, czy powinna być, sieć dróg rowerowych. Czyli jeśli już mówimy o tym, 

to akurat mamy tutaj ogromy deficyt nakładów na drogi rowerowe, które bardzo często wcale nie 

są związane z drogą lokalną. Tak czy inaczej, skuteczną będzie ta uchwała Sejmiku wtedy, kiedy 

my rzeczywiście wyegzekwujemy od naszych posłów, których tutaj nie ma, bo mają ważne sprawy 

wyborców, by oni mogli te treści tutaj wprowadzić. Chcielibyśmy Panie Przewodniczący, ze względu 

na znaczenie tego, poznać, jaki jest los naszego stanowiska - gdzie ono zostało skierowane, jak 

poszczególne ministerstwa na to zareagowały i co się z tym dalej dzieje. Bo wydaje mi się, w zależności 

od reakcji resortów, byśmy nie powiedzieli tak: zawarliśmy stanowisko, ono sobie poszło, tylko wydaje 

mi się, że tu warto włożyć o wiele więcej determinacji, bo to jest dla nas sprawa o naprawdę znaczeniu 

kluczowym. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę, 

Pan Zbigniew Kołodziej, opinia komisji. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Komisja Rolnictwa 

i Ochrony Środowiska zapoznała się z projektem stanowiska i przyjęła pozytywnie. Tutaj jedynie, 

co chcielibyśmy dodać, to, że zmiana ustawy z dnia 28 września 1991 roku, jak również zmiana ustawy 
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– ustawa z dnia 24 stycznia z 2014 roku, trzeba by to dopisać na samym początku, jeśli chodzi 

o zmiany. To podstawa prawna, że jeszcze ustawa z dnia 24 stycznia 2014 roku. To nie zostało 

dopisane i to byśmy proponowali, żeby dopisać, na tej podstawie.  

Opinia komisji stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja przepraszam, ale to jest 

Pana propozycja, czy komisji? 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: To jest akurat 

z dyrektorem departamentu uzgodnione, że to nie znalazło się w projekcie stanowiska. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Wobec tego, proszę teraz 

Pana dyrektora Marka Żeromskiego, którego mamy, o to, żeby tutaj przestawił poprawki, autopoprawki 

do przedstawionego stanowiska.  

 

Dyrektor Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Marek Żeromski: Panie Przewodniczący. 

Wysoki Sejmiku. Pani Marszałek. Chcieliśmy zgłosić autopoprawkę – uzupełnienie tytułu stanowiska 

Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie zmiany ustawy o lasach z dnia 28 września 1991 roku – 

Dziennik Ustaw z 2011 roku, Nr 12, Poz. 59 z późniejszymi zmianami – w oparciu ta zmiana o ustawę 

z dnia 24 stycznia 2014 roku, bo ta ustawa z 2014 roku, z 24-go, wnosi właśnie te zmiany zasadnicze, 

związane z ustawą z 1991 roku.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dobrze Szanowni Państwo. 

Proszę teraz tak, tekst stanowiska został zmieniony i dopisane to, co powiedział Pan dyrektor. Czy ktoś 

z Państwa Radnych ma jeszcze uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku uwag i pytań projekt 

stanowiska Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie zmiany ustawy o lasach z dnia 28 września, 

wraz z wniesionymi poprawkami przeczytanymi przez Pana dyrektora Marka Żeromskiego poddaję 

pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 16, przeciw 3, wstrzymało się 2. 

Stwierdzam, że stanowisko zostało podjęte.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 
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Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 lutego 2014 r. w sprawie zmiany ustawy 

o lasach z dnia 28 września 1991 roku (Dz. U. z 2011 r., Nr 12, poz. 59, z późn. zm.) – ustawa z dnia 

24 stycznia 2014 roku stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

Szanowni Państwo, w celach organizacyjnych przewiduję przerwę mniej więcej na godzinę 15-tą, 

a do 15-tej, proponuję maksymalną ilość punktów tutaj przegłosować i przyjąć, ponieważ czas 

nas wszystkich goni.   

 

Do punktu 5. 

Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią dyrektor Łucję 

Wojewódzką. Proszę, czy mają Państwo pytania do przedstawionej informacji? Nie ma. Jest 

prezentacja. Ta prezentacja jest dostępna dla radnych. Ja proponuję w takim razie, wobec braku pytań 

i uwag uznać, że Sejmik informację przyjął do wiadomości. Dziękujemy Pani dyrektor.  

Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Do punktu 6. 

Informacja o inwestycjach wykonanych na drogach krajowych w 2013 roku i zamierzeniach 

na 2014 rok.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Annę 

Jakubowską, Rzecznika Prasowego Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad 

w Zielonej Górze. Proszę bardzo. Będzie prezentacja? Tak. Wobec tego, Pani dyrektor, proszę. 

Czy Państwo chcą przedstawienia prezentacji, czy ewentualne pytania? Proszę, pytania. Pani dyrektor, 

proszę Pan Radny Robert Paluch. Prezentacja jest ogólnie dostępna.  

Informacja o inwestycjach wykonanych na drogach krajowych w 2013 roku i zamierzeniach na 2014 rok 

stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Pani dyrektor. Jedno zasadnicze pytanie. 

Dlaczego z planów budowy obwodnic wyleciały wszystkie obwodnice w województwie lubuskim. Mówię 

o tych w ciągach dróg krajowych, nie mówię oczywiście o S-kach i autostradach. Dlaczego 

tak się stało? I druga sprawa - kiedy w końcu będzie załatwiona sprawa A18? 
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Rzecznik Prasowy Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze 

Anna Jakubowska: Są to pytania, zarówno jedno jak i drugie, które tak naprawdę należy skierować 

do ministerstwa, a nawet Rady Ministrów, dlatego, że to tam zapadają decyzje, które tak naprawdę 

my potem realizujemy. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy są jeszcze 

inne pytania?  Proszę, Pan Radny Zdzisław Paduszyński. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zdzisław Paduszyński: Pani dyrektor. W Strategii Rozwoju 

Województwa Lubuskiego zapisana została obwodnica Krosna Odrzańskiego z mostem na Odrze. 

Czy coś na ten temat wiadomo, bo wiem że Rada Gminy wystosowała takie pismo do Pani minister 

o przyspieszenie tej budowy na lata 2015-2020, ponieważ jest koncepcja rozbudowy Dolnego Krosna,  

która jak gdyby wyłączała drogę krajową przez Krosno Odrzańskie. I drugie pytanie: czy już została 

rozpatrzona, albo czy Państwo debatowaliście, która z tych koncepcji, która została złożona, ponieważ 

jest ich 6, brana jest pod uwagę, jako najbardziej realna? Dziękuję. 

    

Rzecznik Prasowy Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze 

Anna Jakubowska: W przypadku obwodnicy Krosna Odrzańskiego w tej chwili tak naprawdę prace 

zostały wstrzymane ze względu na to, że tej obwodnicy nie ma w programie budowy dróg, obecnie 

realizowanym. I w związku z tym nie możemy ponosić żadnych wydatków na realizację tej inwestycji.  

I do tej pory nic się w tej kwestii nie zmieniło.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. 

Czy Państwo mają pytania? Proszę, Pani Marszałek Elżbieta Polak. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Nie chcę zabierać czasu, ale akurat podzielam 

zdanie Pana Radnego Palucha, ponieważ takiej odpowiedzi nie przyjmiemy do wiadomości. Chciałabym 

taką informację od Państwa otrzymać na posiedzenie sesji, na zarząd, jakie działania podjęła 

Generalna Dyrekcja Dróg w Zielonej Górze, oddział, żeby jak najwięcej inwestycji na terenie 

województwa realizować. Ja, to rozumiem, że program jest przyjmowany na poziomie rządu, ale nasze 

jednostki powinny zabiegać o to, żeby te inwestycje były realizowane w województwie lubuskim.  
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Rzecznik Prasowy Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze 

Anna Jakubowska: Oczywiście, Pani Marszałek jest to zupełnie inne pytanie niż zadał Pan Radny 

Paluch. Jeśli chodzi o nasze starania, to cały czas zgłaszamy do programu, czy budowy dróg, 

czy też innych programów, które obowiązują, czyli budowy chodników, ścieżek rowerowych i innych 

inwestycji. Cały czas zgłaszamy pewne propozycje i one są w Generalnej Dyrekcji w Centrali 

analizowane pod kątem pewnych algorytmów, którymi są objęte tak naprawdę wszystkie zgłaszane 

w Polsce inwestycje. I ustalana jest kolejność realizacji tych zadań. I które zadanie wejdzie w danym 

roku do realizacji z danego programu, jest uzależnione od tego, jakie środki finansowe Generalna 

Dyrekcja otrzyma od Ministerstwa Finansów na realizację swoich zadań. W momencie, kiedy taka suma 

jest znana, wtedy kolejne zadania, oczywiście zaczynając od początku listy, gdzie występują 

te najpilniejsze, jest realizowana.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję Pani. Proszę, 

Pan Wiceprzewodniczący Tadeusz Ardelli. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Ja, chciałem zadać 

pytanie. W związku z tym, że wypadła A18, tak, ta końcówka, to proszę powiedzieć z tego, co do tej 

pory otrzymywaliśmy informacje, tam było przygotowane wszystko, cała dokumentacja. Jak długo 

ważna ta dokumentacja jest jeszcze? Czy to nie będzie tak, że to, co było do tej pory wydane 

na przygotowanie tej inwestycji, okaże się, że poszły pieniądze „w błoto”? 

 

Rzecznik Prasowy Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze 

Anna Jakubowska: Nie. Prawdą jest, że mamy faktycznie kompletną dokumentację, jeśli chodzi  

o przebudowę jezdni południowej drogi krajowej nr 18, łącznie z decyzją zezwolenia na realizację 

inwestycji drogowej. I tak naprawdę brakuje tylko środków finansowych na to, żeby tą inwestycję 

rozpocząć. Decyzja ZRID jest decyzją bezterminową, dlatego, że ona również porusza element 

nieruchomości. I w momencie, kiedy jest wydana decyzja ZRID, Generalna Dyrekcja staje 

się dysponentem nieruchomości, po których ta inwestycja będzie przebiegała. W związku, z czym 

nie idzie takiej decyzji cofnąć.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pan Radny Czesław 

Fiedorowicz, później Pan Kazimierz Pańtak. 
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Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: W ślad za tym, co powiedziała Pani 

Marszałek i to do Pani kierujemy. Chodzi o wprowadzenie takich czytelnych kryteriów komunikacji, 

ponieważ, oczywiście mamy świadomość, że podejmowanie decyzji o inwestycjach na drogach 

krajowych jest związane z ilością posiadanych środków. Pani zwróciła uwagę tutaj na to, że decyzje 

są podejmowane wedle określonego algorytmu i chciałbym byśmy przynajmniej w tej kadencji 

dowiedzieli się, w związku z każdą z obwodnic, jak ten algorytm sytuuje nasze obwodnice. Dokładnie 

poznać kształt tego algorytmu, by móc przekazać i też znać kryteria dotyczące oceny tych wniosków.  

W dotychczasowych decyzjach finansowych mieliśmy i słyszane one były w całej Polsce, decyzje, które 

miały charakter, co tu dużo mówić polityczny, że gdzieś zablokowano drogę i nagle rząd podejmował 

decyzję. Nie wiem, czy ten algorytm przechodzenia przez pasy jest też brany pod uwagę. Ale tak, 

czy inaczej to są zbyt ważne obwodnice, by powiedzieć tylko tak, że nie podjęto decyzji, ponieważ 

jej nie ma w planie. Ona jest na trzynastym miejscu w Polsce, tak można odpowiedzieć, w związku 

z tymi wszystkimi obwodnicami wszystkich miast, ponieważ to, to i to. Czyli przykładem tego Krosna 

Odrzańskiego, gdzie tam już jest takie natężenie ruchu momentami, że przez Krosno niemalże można 

przejechać. Oczywiście można wskazać inne obwodnice innych miast i powiedzieć, że powodem, 

dla którego nie wprowadzono tej inwestycji wedle tego algorytmu, to nie jest kwestia finansowa, tylko, 

dlatego, że jest zbyt małe obciążenie. Być może z tym ZRID-em jest problem. Chodzi o te czytelne 

dla wszystkich obwodnic kryteria. My je musimy poznać. Wtedy ten dialog będzie prawdziwym. 

I z drugiej strony, jaki jest algorytm wyboru inwestycji na autostradach, ponieważ tutaj słyszeliśmy. 

I też chcielibyśmy wiedzieć wedle jakiego algorytmu autostrada A18 jest odsuwana w stosunku 

do innych inwestycji. Też to musimy poznać. I tutaj Pani nie musi mieć decyzji rządu, tylko przedstawić 

nam taką informację do końca kadencji Sejmiku. Dziękuję bardzo. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Przepraszam, ja po żołniersku zadam pytanie. 

Na ile Pani, czy Okręgowa Dyrekcja Dróg Krajowych i Autostrad ma samodzielność w tych sprawach, 

co mówimy? A na ile jest to realizowane w centrali, czyli tracimy czas? Szkoda czasu i atłasu, by na ten 

temat dyskutować. Pytanie: czy Okręgowa Dyrekcja ma coś do powiedzenia w tych sprawach, 

czy wszystko zapada w centrali?  

 

Rzecznik Prasowy Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze 

Anna Jakubowska: Wnioskujemy tak naprawdę za każdym razem, kiedy jest planowana aktualizacja 

programu któregokolwiek, czy budowy dróg, czy też tak, jak wspomniałam budowy chodników, 

czy obwodnic. Wnioskujemy, zgłaszamy nasze zadania, ale na tym tak naprawdę kończy się nasza rola, 
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jeśli chodzi o decydowanie, czy planowanie inwestycji. Wszystkie decyzje zapadają nawet nie w centrali 

a w ministerstwie, czy też te ważniejsze przez Radę Ministrów. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Panie Przewodniczący, jeśli można, jeszcze jedno 

pytanie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo. I Pan 

Czesław Fiedorowicz jeszcze.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Pani Rzecznik, pytanie: województwo lubuskie, 

nasza dyrekcja, lubuska dyrekcja zielonogórska, zostało powierzone zadanie budowy jeszcze kolejnych 

dwóch odcinków części lubuskiego i dolnośląskiego. Państwo dostaliście już tą dokumentację włącznie 

ze ZRID-em, czy bez ZRID-u? I drugie pytanie: węzeł Nowe Miasteczko, czy od południa Nowa Sól 

będzie wykonywany wraz z odcinkiem Niedoradz-Nowa Sól, czy dopiero z tym odcinkiem kolejnym, 

który został nam powierzony? 

 

Rzecznik Prasowy Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze 

Anna Jakubowska: Tak, faktycznie od niedawna pojawiła się informacja, że będziemy realizować 

również ten odcinek. Takie zapadły decyzje. Czy to chodzi o potencjał kadrowy? Jesteśmy jedną firmą, 

realizujemy jedne zadania. Nie ma znaczenia, czy to jest oddział dolnośląski, czy to jest oddział lubuski. 

Jeśli chodzi o realizację tych dwóch nowych odcinków, my dostaniemy kompletną dokumentację 

dopiero po wyłonieniu wykonawcy, ponieważ również procedurę przetargową przeprowadza oddział 

dolnośląski. I my tak naprawdę zajmiemy się już stricte realizacją tego odcinka. Co do węzła. Węzeł 

południowy, nie pamiętam w tej chwili, ale wydaje mi się, że będzie realizowany z odcinkiem 

dolnośląskim.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo, Pan Radny 

Czesław Fiedorowicz, Pani Radna Barbara Kucharska.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Być może Pani nie usłyszała mojego 

pytania, dlatego jeszcze raz je powtórzę. 
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Rzecznik Prasowy Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze 

Anna Jakubowska: O algorytmie. Słyszałam. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak, to jeszcze raz je powtórzę. Nawet  

w prywatnej firmie, jak wydajemy prywatne pieniądze, to musi być jakiś plan i musi być uzasadnienie, 

dlaczego tak wydaliśmy. Są to pieniądze publiczne. Czyli, jeżeli jakaś władza decyduje o tym, że jakaś 

obwodnica się nie mieści, to musi czytelnie podać każdemu podatnikowi informację, z jakich powodów  

i w jakim czasie ona będzie wydatkowana. Raz jeszcze proszę o to, by nasz Sejmik i chyba żaden 

radny nie ma nic przeciwko, żebyśmy dostali dokładne kryteria, wedle których nasze obwodnice 

nie zostały uwzględnione i kiedy mogą być uwzględnione. Również ten algorytm. Byśmy wiedzieli, 

na jakiej podstawie te decyzje są podejmowane. Zobaczymy, poznamy te kryteria, będziemy 

się zastanawiali, czy one rzeczywiście są obiektywne dla województwa. Ale, proszę nie odpowiadać, 

że jak Pani szef nie powie, dlaczego, ponieważ naprawdę nasza Polska kochana to nie jest państwo 

takie, że jakiś dyrektor wedle „widzi mi się” podejmuje decyzje. Jeśli nawet tak, to trzeba ją natychmiast 

zmieniać, wie Pani, ponieważ to jest jakiś dramat. 

 

Rzecznik Prasowy Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze 

Anna Jakubowska: Nikt nie podejmuje takich decyzji wedle „widzi mi się”. Decyzje są podejmowane 

tak, jak już powiedziałam w oparciu o algorytm. Algorytm między innymi zwraca uwagę na takie 

elementy jak: natężenie ruchu, jak na zabudowę, jak na wypadkowość, jak na szereg innych 

elementów. Również wśród tych elementów jest element wsparcia samorządu. I takie elementy 

są oceniane i według takich kryteriów, to nie są wszystkie oczywiście, wymieniłam kilka głównych. 

I według takich kryteriów oceniane są wszystkie inwestycje i kolejność realizacji jest na podstawie 

właśnie takich kryteriów ustalana.    

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pani Radna 

Kucharska. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Ja, mam pytanie odnośnie drogi krajowej  

nr 22, ponieważ z tej informacji specjalnie nie wyczytałam, żeby w ogóle, cokolwiek było napisane 

na ten temat. A jednak to jest dość szczególna droga w naszym województwie lubuskim. Chodzi 

mi o to, czy Okręgowa Dyrekcja wspiera budowę mostu w Kostrzynie na drodze nr 22 i obwodnicy  

w Strzelcach? I czy w ogóle na temat cokolwiek się mówi, ponieważ tak naprawdę to z informacji 
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nie wynika, a przecież sprawy szczególnie mostu w Kostrzynie dosyć głęboko były omawiane ostatnio. 

Dziękuję bardzo. 

 

Rzecznik Prasowy Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze 

Anna Jakubowska: Temat mostu w Kostrzynie. Faktycznie mocno zabiegamy o to, żeby można było 

zrealizować. W zasadzie mówimy o przebudowie, a tak naprawdę o niemal budowie nowego mostu, 

ponieważ tak wygląda sytuacja. Zabiegamy mocno. Natomiast w tej chwili nie ma jeszcze decyzji  

o finansowaniu tej inwestycji, więc nie mogliśmy jej wpisać do inwestycji realizowanych. Stąd 

nie znalazła się w naszej informacji. I tak samo jest z drogą nr 22, której potrzebę remontu i przebudowy 

widzimy już od wielu lat i projekt jest przygotowany. Natomiast cały czas też nie ma finansowania dla 

tej inwestycji.    

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję, Szanowni 

Państwo. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik informację przyjął do wiadomości. Dziękuję Pani 

Rzecznik. Przechodzimy do punktu 7.      

  

Do punktu 7. 

Sprawozdanie z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli na poszczególnych stopniach 

awansu zawodowego w szkołach prowadzonych przez jednostkę samorządu terytorialnego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy dyrektora, Pana 

Mirosława Glaza. Proszę Wiceprzewodniczącą, Panią Lidię Gryko o przedstawienie opinii komisji.  

Sprawozdanie z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli na poszczególnych stopniach awansu 

zawodowego w szkołach prowadzonych przez jednostkę samorządu terytorialnego stanowi załącznik 

nr 22 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Lidia Gryko: Komisja przyjęła 

informację. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Czy mają 

Państwo pytania do przedstawionego sprawozdania? Nie. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik 

przyjął sprawozdanie do wiadomości. 
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Do punktu 8. 

Informacja na temat „Programu Rozwoju Lubuskiej Turystyki do 2020 roku”. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy dyrektora Mirosława 

Glaza. Proszę, Pani Wiceprzewodnicząca komisji, Pani Lidia Gryko. 

Informacja na temat „Programu Rozwoju Lubuskiej Turystyki do 2020 roku” stanowi załącznik nr 24 

do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Lidia Gryko: Komisja przyjęła 

informację.  

Opinia komisji stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy mają Państwo 

pytania? Nie widzę. Wobec braku uwag i pytań uznaję, że Sejmik informację przyjął do wiadomości. 

Dziękuję bardzo. 

 

Do punktu 9. 

Podjęcie uchwały w sprawie zmiany nazwy Wojewódzkiego Ośrodka Sportu i Rekreacji  

w Drzonkowie – druk nr 547. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Rozpoczynamy, zatem 

głosowania. Proszę bardzo, Pan Radny Kazimierz Pańtak.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. Myśmy 

na komisji jednomyślnie zaopiniowali zmianę nazwy, mianowicie zasłużonego człowieka dla lubuskiego 

sportu i twórcę tego ośrodka Zbigniewa Majewskiego. Ale chciałbym tu nie przewidując, jak gdyby 

negatywnego stanowiska Sejmiku bardzo podziękować Zarządowi, ponieważ Zarząd wczuł 

się w intencje środowiska sportowego i wystąpił z takim wnioskiem. I to, co powiedziałem, „co cesarskie 

cesarzowi”. Gratuluję dobrego pomysłu, tym bardziej, że tego typu ludzie, którzy mają takie osiągnięcia, 

jak miał ŚP. Zbyszek Majewski zasługują na takie wyróżnienie. To jest nie tylko wyróżnienie Zbyszka, 

ponieważ jemu może jest obojętnie w tej chwili, ale docenienie jego pracy i przyjęcie szacunku po nim 

przez nas. Dziękuję.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Mówię, jako Prezes Lubuskiego Związku 

Lekkoatletyki. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy 

są wystąpienia klubowe? Nie widzę. Nie ma. Proszę Panią Wiceprzewodniczącą Lidię Gryko  

o przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki.  

   

Wiceprzewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Lidia Gryko: Opinia komisji 

pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych ma pytania lub uwagi? Nie ma. Wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie 

zmiany nazwy Wojewódzkiego Ośrodka Sportu i Rekreacji w Drzonkowie – druk nr 547 poddaję pod 

głosowanie. Kto jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 21, przeciw 0, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

Uchwała Nr XLV/525/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 lutego 2014 roku w sprawie 

zmiany nazwy Wojewódzkiego Ośrodka Sportu i Rekreacji w Drzonkowie stanowi załącznik nr 29 

do protokołu. 

 

Do punktu 10. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia jednostek budżetowych 

gromadzących dochody na wydzielonych rachunkach, źródeł tych dochodów i ich przeznaczenie 

oraz sposobu i trybu sporządzania planu finansowego dochodów i wydatków nimi 

finansowanych – druk nr 550. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy dyrektora Mirosława 

Glaza. dyrektora Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. 

Proszę, Panią Wiceprzewodniczącą Lidię Gryko o przedstawienie opinii komisji. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Lidia Gryko: Opinia komisji 

pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pan Mirosław 

Marcinkiewicz, opinia Komisji Budżetu i Finansów.  

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia pozytywna.  

Opinia komisji stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku uwag i pytań projekt uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie określenia jednostek budżetowych gromadzących dochody 

na wydzielonych rachunkach, źródeł tych dochodów i ich przeznaczenie oraz sposobu i trybu 

sporządzania planu finansowego dochodów i wydatków nimi finansowanych – druk nr 550 poddaję pod 

głosowanie. Kto jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 22, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

Uchwała Nr XLV/526/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 lutego 2014 roku zmieniająca 

uchwałę w sprawie określenia jednostek budżetowych gromadzących dochody na wydzielonych 

rachunkach, źródeł tych dochodów i ich przeznaczenie oraz sposobu i trybu sporządzania planu 

finansowego dochodów i wydatków nimi finansowanych stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 
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Do punktu 11. 

Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Województwu Pomorskiemu realizacji zadań 

publicznych w zakresie rewitalizacji oraz promocji śródlądowej drogi wodnej relacji zachód-

wschód na odcinku położonym na terenie województwa lubuskiego – druk nr 551. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy dyrektora Mirosława 

Glaza. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę, Panią Wiceprzewodniczącą Lidię Gryko o opinię 

komisji.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Lidia Gryko: Komisja oceniła 

pozytywnie.  

Opinia komisji stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pan Robert 

Paluch, proszę o opinię komisji.  

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Pozytywna.  

Opinia komisji stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś posiada 

uwagi do projektu uchwały z Państwa Radnych? Nie ma. Wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie 

powierzenia Województwu Pomorskiemu realizacji zadań publicznych w zakresie rewitalizacji oraz 

promocji śródlądowej drogi wodnej relacji zachód-wschód na odcinku położonym na terenie 

województwa lubuskiego – druk nr 551 poddaję pod głosowanie. Kto jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 23, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

Uchwała Nr XLV/527/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 lutego 2014 roku w sprawie 

powierzenia Województwu Pomorskiemu realizacji zadań publicznych w zakresie rewitalizacji oraz 
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promocji śródlądowej drogi wodnej relacji zachód-wschód na odcinku położonym na terenie 

województwa lubuskiego stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Do punktu 12. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji Czerwieńsk – druk nr 540. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Marka 

Żeromskiego, dyrektora Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi. Czy są wystąpienia 

klubowe? Nie ma. Proszę, Pana Zbigniewa Kołodzieja o opinię komisji. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia komisji 

pozytywna.  

Opinia komisji stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych ma uwagi do projektu uchwały? Nie ma. Wobec braku uwag projekt uchwały  

w sprawie wyznaczenia aglomeracji Czerwieńsk – druk nr 540 poddaję pod głosowanie. Kto jest za, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 22, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

Uchwała Nr XLV/528/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 lutego 2014 roku w sprawie 

wyznaczenia aglomeracji Czerwieńsk stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Do punktu 13. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji Małomice – druk nr 541. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy dyrektora Marka 

Żeromskiego. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę o opinię komisji, Pan Zbigniew Kołodziej.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 
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Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia komisji 

pozytywna.  

Opinia komisji stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych ma uwagi do projektu uchwały? Nie. Wobec tego projekt uchwały w sprawie 

wyznaczenia aglomeracji Małomice – druk nr 541 poddaję pod głosowanie. Kto jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 23, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

Uchwała Nr XLV/529/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 lutego 2014 roku w sprawie 

wyznaczenia aglomeracji Małomice stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Do punktu 14. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji Stare Kurowo  - druk nr 542. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy dyrektora, Pana 

Marka Żeromskiego. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę, Pana Kołodzieja o opinię komisji. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia komisji 

pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku uwag i pytań projekt uchwały  

w sprawie wyznaczenia aglomeracji Stare Kurowo  - druk nr 542 poddaję pod głosowanie. Kto jest za, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 23, przeciw o, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 
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Wynik głosowania stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

Uchwała Nr XLV/530/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 lutego 2014 roku w sprawie 

wyznaczenia aglomeracji Stare Kurowo stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Do punktu 15. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji Krosno Odrzańskie – druk nr 546. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy dyrektora tutaj. 

Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę, opinia komisji rolnictwa, Pan Kołodziej.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia komisji 

pozytywna.  

Opinia komisji stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych posiada uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku uwag i pytań projekt uchwały  

w sprawie wyznaczenia aglomeracji Krosno Odrzańskie – druk nr 546 poddaję pod głosowanie. Kto jest 

za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 22, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

Uchwała Nr XLV/531/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 lutego 2014 roku w sprawie 

wyznaczenia aglomeracji Krosno Odrzańskie stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 

Do punktu 16. 

Podjęcie uchwały w sprawie określenia ogólnej powierzchni przeznaczonej pod uprawy maku  

i konopi włóknistych oraz rejonizacji tych upraw w roku 2014 – druk nr 543. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy dyrektora Marka 

Żeromskiego. Wiemy wszyscy, o co chodzi. Proszę, czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę, Pana 

Kołodzieja o opinię komisji rolnictwa. 
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Projekt uchwały stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia komisji 

pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych posiada uwagi lub zapytania? Nie ma. Wobec braku uwag projekt uchwały  

w sprawie określenia ogólnej powierzchni przeznaczonej pod uprawy maku i konopi włóknistych oraz 

rejonizacji tych upraw w roku 2014 – druk nr 543 poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 20, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 

Uchwała Nr XLV/532/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 lutego 2014 roku w sprawie 

określenia ogólnej powierzchni przeznaczonej pod uprawy maku i konopi włóknistych oraz rejonizacji 

tych upraw w roku 2014 stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

 

Do punktu 17. 

Podjęcie uchwały w sprawie zmiany statutu Zespołu Parków Krajobrazowych Województwa 

Lubuskiego – druk nr 544. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy dyrektora Marka 

Żeromskiego. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę o opinię komisji rolnictwa.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia komisji 

pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania do przedstawionego projektu? Nie ma. Wobec braku uwag  
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i pytań projekt uchwały w sprawie zmiany statutu Zespołów Krajobrazowych Województwa Lubuskiego 

– druk nr 544 poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 20, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 

Uchwała Nr XLV/533/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 lutego 2014 roku w sprawie 

zmiany statutu Zespołu Parków Krajobrazowych Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 63 

do protokołu. 

 

Do punktu 17a. 

Podjęcie uchwały zmieniającej rozporządzenie w sprawie obszarów chronionego  

krajobrazu – druk nr 556. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy dyrektora. Czy 

są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę o opinię komisji rolnictwa.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 64 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia komisji 

pozytywna.  

Opinia komisji stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa do projektu uchwały posiada uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku uwag i pytań projekt 

uchwały zmieniającej rozporządzenie w sprawie obszarów chronionego krajobrazu – druk nr 556 

poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski. 

Za 19, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 66 do protokołu. 
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Uchwała Nr XLV/534/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 lutego 2014 roku zmieniająca 

rozporządzenie w sprawie obszarów chronionego krajobrazu stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 

 

Do punktu 18. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przyjęcie darowizny nieruchomości 

zabudowanej, położonej w Gorzowie Wielkopolskim przy ul. Śląskiej 4, stanowiącej własność 

Miasta Gorzów Wielkopolski – druk nr 548. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana dyrektora 

Romana Bąka, dyrektora Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania 

Przestrzennego. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę, Pana Roberta Palucha  

o przedstawienie opinii komisji.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 68 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Tak, tak pozytywna, 

Panie Przewodniczący. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 69 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku uwag i pytań projekt uchwały 

w sprawie wyrażenia zgody na przyjęcie darowizny nieruchomości zabudowanej, położonej w Gorzowie 

Wielkopolskim przy ul. Śląskiej 4, stanowiącej własność Miasta Gorzów Wielkopolski – druk nr 548 

poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski. 

Za 20, przeciw 1, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 70 do protokołu. 

Uchwała Nr XLV/535/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 lutego 2014 roku w sprawie 

wyrażenia zgody na przyjęcie darowizny nieruchomości zabudowanej, położonej w Gorzowie 

Wielkopolskim przy ul. Śląskiej 4, stanowiącej własność Miasta Gorzów Wielkopolski stanowi załącznik 

nr 71 do protokołu. 

 



54 

 

Do punktu 19. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawiciela do składu Rady Społecznej Samodzielnego 

Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej „MEDKOL” w Zielonej Górze – druk nr 545. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy dyrektor Łucję 

Wojewódzką. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Mamy Panią Radną Bożenę Osińską, 

Przewodniczącą komisji zdrowia. Jaka jest opinia komisji?  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 72 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Osińska: Opinia 

pozytywna.  

Opinia komisji stanowi załącznik nr 73 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych posiada uwagi, pytania? Wobec braku uwag i pytań projekt uchwały w sprawie 

wyboru przedstawiciela do składu Rady Społecznej Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki 

Zdrowotnej „MEDKOL” w Zielonej Górze – druk nr 545 poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 22, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 74 do protokołu. 

Uchwała Nr XLV/536/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 lutego 2014 roku w sprawie 

wyboru przedstawiciela do składu Rady Społecznej Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki 

Zdrowotnej „MEDKOL” w Zielonej Górze stanowi załącznik nr 75 do protokołu. 

 

Do punktu 20. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawicieli do składu Rady Społecznej Szpitala 

Wojewódzkiego Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej im. Karola 

Marcinkowskiego w Zielonej Górze – druk nr 552. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią dyrektor. 

Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę, Panią Bożenę Osińską o przedstawienie opinii komisji.  
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Projekt uchwały stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Osińska: Opinia 

pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 77 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych posiada uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku pytań i uwag projekt uchwały  

poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski. 

Za 24, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 78 do protokołu. 

Uchwała Nr XLV/537/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 lutego 2014 roku w sprawie 

wyboru przedstawicieli do składu Rady Społecznej Szpitala Wojewódzkiego Samodzielnego 

Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej im. Karola Marcinkowskiego w Zielonej Górze stanowi 

załącznik nr 79 do protokołu. 

 

Do punktu 21. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego 

na 2014 rok – druk nr 553, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Józefę 

Chalecką, Skarbnik Województwa Lubuskiego. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę, Pana 

Mirosława Marcinkiewicza o przedstawienie opinii komisji.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 80 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia komisji pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 81 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania do projektu uchwały? Nie ma. Wobec braku uwag i pytań 
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projekt uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na  2014 

rok – druk nr 553, wersja 2 poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 20, przeciw 2, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 82 do protokołu. 

Uchwała Nr XLV/538/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 lutego 2014 roku w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2014 rok stanowi załącznik nr 83 

do protokołu. 

 

Do punktu 22. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2014-2024 – druk nr 554, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Skarbnik 

Józefę Chalecką. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę, Pana Mirosława Marcinkiewicza  

o opinię komisji. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 84 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 85 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych posiada uwagi do projektu uchwały lub zapytania? Nie ma. Wobec braku uwag  

i pytań projekt uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2014-2024 – druk nr 554, wersja 2 poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 21, przeciw 0, wstrzymało się 2. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 86 do protokołu. 
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Uchwała Nr XLV/539/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 lutego 2014 roku w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2014-2024 

stanowi załącznik nr 87 do protokołu. 

 

Do punktu 23. 

Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia Planu posiedzeń Sejmiku Województwa Lubuskiego 

na 2014 rok – druk nr 549. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Plan posiedzeń został 

przyjęty. Nie różni się on niczym od typowego po za tym, że już zrezygnowaliśmy z terminu sesji 

grudniowej. To będzie robił nowy przewodniczący. I zobaczymy, jaka będzie sytuacja, jeżeli chodzi  

o wybory w Sejmiku. Wobec tego, proszę teraz po kolei.  Opinia komisji gospodarki, Pan Robert Paluch. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 88 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 89 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pan Edward 

Fedko, komisja współpracy. Kto jest Wiceprzewodniczącym? Proszę, Pan Roman Dziduch.  

 

Wiceprzewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Roman 

Dziduch: Opinia pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 90 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pani Bożena 

Osińska, opinia komisji zdrowia.  

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Osińska: Opinia 

pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 91 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pani Lidia Gryko, 

Wiceprzewodnicząca, opinia komisji kultury. 
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Wiceprzewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Lidia Gryko: Opinia pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 92 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pan Zbigniew 

Kołodziej. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia pozytywna  

z warunkiem, żeby sesja rolna nie była w sobotę.  

Opinia komisji stanowi załącznik nr 93 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Przemyślę. I Pan Mirosław 

Marcinkiewicz. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia pozytywna. Jeden  

z Radnych zgłosił uwagę, że sesji sejmikowych jest za mało zaplanowanych.  

Opinia komisji stanowi załącznik nr 94 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Będę pamiętał, Panie 

Radny. Dziękuję. Czy ktoś ma uwagi lub pytania? Nie. Wobec braku pytań i uwag projekt uchwały  

w sprawie ustalenia Planu posiedzeń Sejmiku Województwa Lubuskiego na 2014 rok – druk nr 549 

poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski. 

Za 22, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 95 do protokołu. 

Uchwała Nr XLV/540/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 lutego 2014 roku w sprawie 

ustalenia Planu posiedzeń Sejmiku Województwa Lubuskiego na 2014 rok stanowi załącznik nr 96 

do protokołu. 

 

Do punktu 24. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 555. 
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Projekt uchwały stanowi załącznik nr 97 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dzisiaj była Kapituła, były 

cztery osoby. Dosyć oszczędnie podchodzimy do tego. Z paru osób wybraliśmy tylko trzy. Macie 

Państwo je bezpośrednio u siebie. Jest to: Stanisław Zawadzki, Stanisław Galant, Jan Przydrożny. Czy 

są wystąpienia klubowe? Nie ma. Czy ktoś ma pytania? Chcę powiedzieć, że doszliśmy do tego, 

że już chyba mniej niż 30% wniosków załatwiamy pozytywnie. Także idziemy jeszcze w dół. I sądzę, 

że ten kierunek jest słuszny. Wobec braku pytań i uwag projekt uchwały w sprawie nadania „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 555 poddaję pod głosowanie. Kto jest 

za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 20, przeciw 0, wstrzymało się 3. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 98 do protokołu. 

Uchwała Nr XLV/541/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 lutego 2014 roku w sprawie 

nadania „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 99 

do protokołu. 

 

Do punktu 25. 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego dotyczące listy projektów inwestycyjnych 

zawartych w dokumencie implementacyjnym Strategii Rozwoju Transportu do 2020 r.  

(z perspektywą do 2030 r.) w wersji z 9 grudnia 2013 roku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią p.o. dyrektora 

departamentu, Panią Danutę Wesołowską-Wujaszek. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę, 

Pana Roberta Palucha o przedstawienie opinii komisji.  

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 100 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 101 do protokołu. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę, Pani 

dyrektor. 
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p.o. Dyrektora Departamentu Infrastruktury i Komunikacji Danuta Wesołowska-Wujaszek: Ja, 

chciałam tylko zgłosić autopoprawkę. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: To, proszę bardzo. 

 

p.o. Dyrektora Departamentu Infrastruktury i Komunikacji Danuta Wesołowska-Wujaszek: Jest 

to potrzeba wykreślenia w punkcie III dotyczącym kolei, w podpunkcie 2 - nazwy „Berlinka”, ponieważ 

jak zwrócił tu uwagę Pan Radny Fiedorowicz, ta nazwa „Berlinka” potoczna dotyczyła troszkę innego 

przebiegu przez Lubsko. A tutaj tej nazwy, jakby wprost nie powinniśmy stosować. Dlatego proszę 

bardzo o uwzględnienie tej autopoprawki. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Jesteśmy w Unii 

Europejskiej, ale dobrze. Czyli z autopoprawką, tak? Wobec braku pytań i uwag projekt stanowiska 

Sejmiku Województwa Lubuskiego dotyczący listy projektów inwestycyjnych zawartych w dokumencie 

implementacyjnym Strategii Rozwoju Transportu do 2020 r. (z perspektywą do 2030 r.) w wersji  

z 9 grudnia 2013 roku wraz z autopoprawką zgłoszoną przez p.o. dyrektora, Panią Danutę 

Wesołowską-Wujaszek poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 19, przeciw 1, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że stanowisko zostało podjęte.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 102 do protokołu. 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 lutego 2014 roku dotyczące listy projektów 

inwestycyjnych zawartych w dokumencie implementacyjnym Strategii Rozwoju Transportu do 2020 r. 

(z perspektywą do 2030 r.) w wersji z 9 grudnia 2013 roku stanowi załącznik nr 103 do protokołu. 

 

Do punktu 26. 

Wnioski i interpelacje. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja, mam taką sprawę, 

proszę, żeby te wnioski i interpelacje były na piśmie. Natomiast o 15:00 jest już przerwa, zapraszam 

wszystkich.  
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Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Panie Przewodniczący, nie z nami te numery.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo. Skoro jest 

taka wola, to proszę bardzo, Pan Radny Kościk. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Panie Przewodniczący, ja w ogóle byłem 

przekonany, chyba jak wszyscy szanowni Państwo Radni, że ten „kasus”, który był przed świętami  

w postaci przesunięcia punktu wnioski i interpelacje na ostatni, czy przedostatni punkt, to będzie 

jednorazowy wyskok Pana Przewodniczącego, na który, jakby przystaliśmy. I mam przekonanie, 

że od następnej sesji, i wierzę w to, że wrócimy do tego, że punkt wnioski i interpelacje pojawi 

się we właściwym miejscu, czyli na początku sesji. Pani Marszałek, kilka kwestii. Pierwsza, w sprawie 

promocji województwa lubuskiego w hali sportowej w Gorzowie. Urząd Marszałkowski Województwa 

Lubuskiego dotował w postaci zamówienia reklamy województwa lubuskiego na jednym meczu, 

dosłownie, ekstraklasy koszykówki żeńskiej. I za promocję herbu województwa organizator tej imprezy 

sportowej otrzymał wsparcie w wysokości 120 tys. zł. Bardzo bym prosił o uzupełnienie, ponieważ jest 

to kwota, która w jakiś sposób nas pewno mocno zaskakuje. Kolejna sprawa. Ja się cieszę, że Pan 

Przewodniczący zrobił taki wstęp, związany z wystawą poświęconą twórczości Henryka Sienkiewicza. 

Bardzo dobrze się stało, że urząd marszałkowski i marszałek województwa włączyli się w organizację 

tejże wystawy. Tylko, dlaczego w uroczystości takiego honorowego odczytywania fragmentów „Potopu” 

uczestniczyli sami posłowie Platformy Obywatelskiej?     

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Przepraszam, Pan 

Łukaszewicz, redaktor jest z Gazety Wyborczej.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Mówię o posłach. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ale, dobraliśmy osoby, 

ponieważ, przecież… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Nie, nie Panie Przewodniczący. Czy naprawdę 

uważacie Państwo, że do tego typu ważnych iwentów, spotkań, imprez nie można zapraszać także 

posłów. W naszym okręgu, przypomnę Państwu mamy dwunastu posłów i trzech senatorów. Czy inni 

posłowie, z innych partii, nie umieją czytać trylogii, czy może nie pasują? A może spuścizna 
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Sienkiewicza przynależy tylko do jednej partii w przekonaniu Państwa? Chociaż, gdybym był złośliwy, 

to mógłbym powiedzieć, że trylogia, a więc „Potop”, mówię być może to jest jakieś odniesienie 

się, że tak, jak szybko przyszedł ten potop i odszedł, tak Państwa władza szybko się skończy. I dlatego 

tak… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: III kadencja będzie nasza, 

Panie Radny. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Pożyjemy, zobaczymy. Kolejna sprawa. Pani 

Marszałek, Departament PROW rozpisał przetarg. Ostatecznie zakończył on się kwotą 135 tys. zł 

na wykonanie materiałów konferencyjnych, artykułów promocyjno-informacyjnych, na potrzeby tego 

departamentu. Wygrała firma z Krakowa. Ale jestem pod niesamowitym wrażeniem szczegółowego 

opisu przedmiotu zamówienia. Mam go przed sobą w laptopie i pozwolicie Państwo, że przeczytam  

1 z 23 punktów. 23 takie rzeczy konkretne są zdefiniowane. Punkt 1 – bidon. Bidon do napojów  

z nieprzezroczystego, kolorowego plastiku PE z czarną pokrywką, z wygodnym uchwytem,  

z nakręcanym wieczkiem, korek z dziubkiem, materiał plastik, pojemność 750 ml, wymiary 7 x 6 

na 25 cm, waga produktu 232 g. Kolor jest opisany, jest opisana wielkość nadruku, a nawet po ile 

ma być pakowany. I teraz się zastanawiam, czy jeżeliby szef Głównego Urzędu Zamówień Publicznych 

dostał tego typu materiał, czy nie doszedłby do przekonania, ze mamy do czynienia z tak zwaną 

ustawką. 23 produkty są w ten sposób wymienione i opisane. Pani Marszałek, ja powiem szczerze, 

my mieliśmy tu już takiego pana marszałka, który przy zamówieniu auta w szczegółowym opisie 

przedmiotu zamówienia zabrakło mu liter alfabetu wymieniając oczekiwania w stosunku do samochodu 

służbowego. I mam przekonanie, że trochę idziemy w tym kierunku. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pan Robert Paluch.        

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Pani Marszałek, ja tak trochę w tym kontekście 

może pociągnę jeszcze temat dalej. Pierwsza sprawa. Wchodzimy w nowy okres programowania  

2014-2020. Jakie są Państwa zamierzenia, jeśli chodzi o siedziby tychże departamentów nowego super 

departamentu, który będzie? Czy są jakieś plany, co do zmiany obecnych siedzib? A przede wszystkim 

plany, co do zmiany siedziby PROW? Pani pamięta, że w tamtym czasie, w atmosferze można 

powiedzieć swoistego skandalu się odbyło wybranie tej siedziby. I Pani sama miała do tego wątpliwości. 

To jest też dziwna sytuacja. Ja, rozumiem, że Państwo zostaliście obwarowani pewnymi zapisami 
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umowy. Być może, że tej umowy, pomimo to, że Najwyższa Izba Kontroli suchej nitki na tej umowie 

nie zostawiła i na sposobie wyboru tej siedziby. Mówię tu o siedzibie przy ulicy Sulechowskiej. Jednak 

dotrwała ta siedziba powiedzmy do roku 2013. Być może zasada M+2 determinuje, żeby jeszcze chwilę 

była. Jakie są zamierzenia, co do nowej siedziby i co do nowej lokalizacji PROW? A nie bez powodu 

o tym mówię. Mówię o tym, dlatego, że między innymi w tamtym czasie pod opinią, jeśli chodzi o wybór 

tej siedziby, podpisała się firma, która obsługuje Urząd Marszałkowski Województwa Lubuskiego, 

ale która również została wybrana w procedurze i dlaczego została wybrana w procedurze 

konkursowej? Państwo, 30 grudnia 2013 roku wybraliście firmę, która jest bezpośrednio związana 

z działaczami Platformy Obywatelskiej na kolejną obsługę prawną urzędu marszałkowskiego. Mówię 

tu o działaczu Platformy Obywatelskiej, Przewodniczącym Rady Miasta Zielona Góra na kwotę 

540 tys. zł. Dlaczego się tak dzieje, że ta firma prędzej podpisuje się pod bublowatymi umowami i nie 

ma żadnych zastrzeżeń do tych umów, a z drugiej strony w procedurze, chyba konkursowej, jak się 

domyślam przedostatniego grudnia 2013 roku, zostaje wybierana i dobrana za kwotę 540 tys. zł? 

Czy wobec tego nie ma Pani wątpliwości takiej czystości, transparentności życia publicznego, ponieważ 

to w końcu powinna być jakaś transparentność. A choćby nawet w kontekście tego, że za pracę 

w swoim czasie w biurze poselskim Zyty Gilowskiej, jej przyszłej synowej, Zyta Gilowska została 

wyrzucona z Platformy Obywatelskiej. Czy w tym kontekście nie uważa Pani, że jest pewnym 

nadużyciem i pewnym takim brakiem transparentności, może nie transparentności, ale złym doborem, 

powiedzmy sobie. Raz, że kwota, a dwa, jednak taki bliski kontakt partyjny i Państwo przecież 

też rządzicie w województwie lubuskim. Dziękuję.              

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę, Pan 

Marek Zaręba. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Zaręba: Ja, chciałbym złożyć wniosek, interpelację,  

w zasadzie wniosek. Mieszkańcy miejscowości Muszkowo zobligowali mnie do przedstawienia swojej 

prośby. Chodzi o modernizację drogi wojewódzkiej nr 138 na odcinku właśnie tej miejscowości. 

Dwanaście lat temu wybudowano tam położony dywanik asfaltowy. Jest to wioska dosyć długa, kilka 

zakrętów. Niestety, nie wybudowano, przy okazji budowy tej nawierzchni, ani zatok dla autobusów, 

ani jakiegokolwiek chodnika. Także dzieci do szkoły i mieszkańcy w zasadzie chodzą po tej drodze. 

Wójt Gminy Krzeszyce składał wnioski o dobudowanie tej infrastruktury, bez której w zasadzie ta droga 

jest niebezpieczna. Ostatnio 18 lutego Lubuska Rada Bezpieczeństwa Ruchu Drogowego w swojej 

uchwale bez żadnego wniosku przeciwnego, poparła wniosek Wójta Gminy Krzeszyce o jak najszybszą 
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modernizację tego odcinka z uwagi na grożące niebezpieczeństwo. Przy okazji w tym roku były dwa 

wypadki. Do jednego sam pojechałem. Dziecko zostało potrącone przez busa. Pogotowie lotnicze, 

helikopter zabrał je do Zielonej Góry. Także w tamtym roku były dwa przypadki, w tym roku 

na szczęście jeszcze nie. Ale, naprawdę trzeba wziąć pod rozwagę. I być może dobrze by było, żeby 

wpisać jeszcze do tego rocznego budżetu Zarządu Dróg Wojewódzkich. Mówię, nie duże to będą 

pieniądze, ponieważ wchodzi to w infrastrukturę - chodnik i dwie zatoki dla autobusów. Być może 

to by uchroniło kolejne ofiary ewentualnie, związane z ruchem drogowym. Dziękuję bardzo.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę, 

Pan Radny Paweł Tymszan.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Paweł Tymszan: Ja, w swojej interpelacji na początku chciałbym 

tutaj podziękować Panu dyrektorowi Giemzie. Nie tak, jak koledzy z PiS za otwarcie nam oczu, jeżeli 

chodzi o błędne założenia PROW. Na lata 2014-2020 założenia programu PROW są katastrofalne. 

Nie będzie mogło korzystać wiele samorządów, np. nie będzie działania usługi podstawowe. Usługi 

podstawowe to są wodociągowanie, budowanie kanalizacji, bardzo potrzebna tutaj gałąź, która powinna 

być. Również to, że gminy z miejskich obszarów funkcjonalnych również nie będą mogły aplikować tych 

środków. Kolejna katastrofa, jeżeli chodzi już o stricte rolników, wykluczenie niektórych grup 

producentów rolnych, np. drobiarzy.  Drobiarze nie będą mogli w ogóle aplikować o środki unijne. 

Wykluczenie ich z możliwości bycia członkiem grupy producenckiej. Ja, wiem, że Sejmik planuje 

przygotować stanowisko na najbliższej sesji, nie wiem, czy nie będzie za późno. Ale bardzo bym prosił, 

a nawet wnioskował do Pani Marszałek, do całego zarządu, żeby gdzie można było, wiadomo, że macie 

dużą siłę sprawczą, żeby można było jak najwięcej tych naszych uwag uwzględnić. I prosić decydentów, 

przede wszystkim ministerstwo rolnictwa, że te założenia są po prostu idiotyczne. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pan Tadeusz 

Ardelli, Wiceprzewodniczący złożył również interpelację na piśmie. Szanowni Państwo, każdy otrzyma 

odpowiedź pisemną. Proponuję teraz przejść dalej, do dalszej części.  

Wnioski i interpelacje złożone przez radnych na pismie stanowią załącznik nr 104 do protokołu. 

 

Do punktu 27. 

Przyjęcie protokołów z 42, 43 i 44 sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Przypominam, że protokoły 

z 42, 43 i 44 sesji Sejmiku były dostępne do wglądu podczas dzisiejszej sesji. Po kolei będziemy 

głosować. Czy macie Państwo pytania do protokołu z 42 sesji Sejmiku? Nie ma pytań. Wobec braku 

pytań i uwag, proszę o przyjęcie protokołu z 42 sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Kto jest 

za przyjęciem protokołu, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.  

Za 21, przeciw 0, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że protokół z 42 sesji Sejmiku został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 105 do protokołu. 

 

Czy mają Państwo pytania, uwagi do protokołu z 43 sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego? Nie ma. 

Jeśli nie ma uwag, przyjęcie protokołu z 43 sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego poddaję pod 

głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.  

Za 23, przeciw 0, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że protokół z 43 sesji Sejmiku został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 106 do protokołu. 

 

Czy mają Państwo uwagi do protokołu z 44 sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego? Nie widzę. Jeśli 

nie ma uwag, proponuję przyjęcie protokołu z 44 sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego i protokół 

z tej 44 sesji poddaję pod głosowanie. Kto jest za przyjęciem protokołu, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 21, przeciw 1, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że protokół z 44 sesji Sejmiku został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 107 do protokołu. 

 

Do punktu 28. 

Sprawy różne. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Stwierdzam, że następna 

sesja będzie 24 marca, tutaj w Zielonej Górze. Jest to poniedziałek. Najprawdopodobniej zrobimy  

o godzinie 12:00, ale to jeszcze godzina będzie do ustalenia. Przypominam o tym, ponieważ otrzymają 

Państwo PIT-y. Przypominam o oświadczeniach majątkowych, które należy złożyć do 30 kwietnia i już 

po sesji marcowej takie oświadczenia będziemy przyjmować. Proszę bardzo, Pani Marszałek Elżbieta 

Polak. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Bardzo dziękuję. Pan Przewodniczący tak 

błyskawicznie przeszedł do kolejnego punktu, że nie zdążyłam się odnieść, ale jednak, co do niektórych 

interpelacji, jeżeli Państwo pozwolicie bardzo bym chciała, ponieważ one padły publicznie. Odpiszemy 

owszem, ale były tak barwne niektóre, że, chociaż na dwie, trzy interpelacje, na które mam już gotową 

odpowiedź, chciałabym żebyście Państwo wszyscy się zapoznali, nie tylko autor tej interpelacji.  

A mianowicie trylogia, do której możemy wracać tak, jak do rodzinnego domu. Ta wystawa, tutaj została 

przywieziona dzięki zaangażowaniu Pana Posła Niesiołowskiego. To z jego inicjatywy trafiła do nas 

prosto z Sejmu. Dlatego, to właśnie ci posłowie czytali trylogię. Następnie, sprawa dofinansowania 

koszykarzy w Gorzowie. To nie jest tylko herb. To jest 14 punktów promocji województwa lubuskiego  

i wsparcie tych sportowców. Ale również przez cały rok koszykarze mają identyfikację herbu, podobnie 

jak wcześniej siatkarze, czy też inne dyscypliny. I my staramy się w ten sposób wspierać. A promocja 

przez sport jest niesłychanie skuteczna. Lubuskie jest z tego rozpoznawalne, jest z tego znane. 

Uważam, że naprawdę warto było w ten sposób ten klub docenić. Inne kluby też otrzymywały takie 

wsparcie wcześniej, czy później. Nie jest to wyjątek. Następnie sprawa PROW-u. I na Sulechowskiej, 

wynajęcie tej siedziby. Dziwię się, że tak uporczywie Pan wraca do tego tematu, ponieważ to właśnie 

PiS był w koalicji rządzącej, nie ja. Razem z Platformą Obywatelską, gdy ten lokal został wynajęty 

na ulicy Sulechowskiej. Później przeprowadziliśmy renegocjacje umowy. Ona jest na dobrych, 

korzystnych warunkach. Nigdy żadna kontrola nie miała do tego zastrzeżeń, ale to dzięki temu, 

że przeprowadziliśmy renegocjacje, o czym zresztą pamiętam, o co Pan prosił i często o to wnioskował. 

Co, do wyboru kancelarii prawnej - został przeprowadzony przetarg nieograniczony z równym dostępem 

dla wszystkich kancelarii prawnych. Również badamy, publiczne. Ja, nie sprawdzam legitymacji 

partyjnych nikomu, również pracującemu w urzędzie, zatrudnionemu podczas, gdy PiS sprawował 

władzę i miał swój zakres również obowiązków. Uważam, że każdy ma prawo do swoich poglądów 

politycznych i to nie może nikogo wykluczyć z realizacji zadań, jeżeli są one profesjonalnie prowadzone 

i spełniają oczekiwania zamawiającego. Dziękuję.  

 




